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معنادار غیبت 
چرا ایران خودرو و سایپا 

در نمایشگاه خودرو شرکت نکردند؟
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یادداشت روز

اعتراضات عده ای معدود اما پرســروصدا، توأم با شعار 
»مــرگ بر« و »اعدام باید گردد« و ... علیه ظریف مرا 
ناچار کرد که بالاخــره ویدئوی کامل مصاحبه ظریف 
با فرید زکریا را با دقت ببینم. هرچه بیشــتر دیدم بیشتر 
بر حیرتم افزوده شــد؛ چون چیزی در گفته های ایشان 
نیافتــم، جز دفاعی منســجم و مســتدل از جمهوری 
اسلامی و رد روایت هــای رایج در دنیا درباره تحولات  
منطقه و داخل طی ماه های اخیر. تردید ندارم کســانی 
که با شــعار اعدام باید گردد به ظریف تاختند، سخنان 
او را نشــنیده اند. بر اصحاب هیاهو حرجی نیست اما 

با اظهارات برخی دیگر مانند رئیس مجلس چه کنیم؟
 آقای قالیباف گفته است که »کارگزاران نظام« باید 
مواظب باشــند« پیامی به دشمن منتقل نشده و منافع 
ملی به خطر نیفتد و اضافه کرده اند که »برداشت موضع 
ضعف از نظام مقتدر ایران، باعث خطای محاســباتی 
آمریکا و افزایش فشــار اقتصادی می شود«. این واقعاً 
حیرت انگیز اســت. ایشــان از کجای مصاحبه ظریف 
القای »موضع ضعف از نظام مقتدر ایران« را اســتنباط 
کرده اند. یا کجای گفته های ظریف در حکم انتقال پیام 
به دشمن و به »خطر انداختن منافع ملی بوده است«. 

انتظار حداقلی از انصاف، انتظار زیادی نیست.
یکی از فرازهای ســخنان ظریف که ظاهراً موجب 
خشم و هیاهو شــد، آنجاســت که می گوید: »اگر به 
جای پزشکیان، جلیلی بود یک جنگ عمده در منطقه 
می داشتیم«. اما آیا این درست است که از یک مصاحبه 
یک عبارتی را بیرون بکشــیم و پیراهــن عثمان کنیم، 
بدون توجه به کلیت بحث؟ ظریف این را گفت. اما این 
حرف را در مقام مقابله با ســخن مستمر فرید زکریا زد 
که می گفت، »تو اینجا هر چه بگویی بی اهمیت است« 
چون »کنترل سیاســت ایران در دست تندروهاست«. 
زکریــا همان حرفی را می زد کــه در جریان انتخاب تم 
اصلی بحث هــا بود و آن اینکــه رئیس جمهور در ایران 
کاره ای نیســت و آن سخن ظریف در مقام رد این گزاره 
بود. اشاره به تردد زنان بی حجاب در خیابان های ایران 
و درخواســت دولت پزشــکیان به تعلیق اجرای قانون 

حجاب نیز باید در متنش دیده شود.
زکریا گفت، در عربســتان از قول زنان عربستانی 
شنیده که امروز آنها آزادی های بیشتری از زنان ایران 
دارند. او همچنین در پاسخ به اشاره ظریف به حضور 
۴ زن در کابینه پزشکیان، پرسید که آیا »آنها می توانند 
بــدون حجاب در دولت حاضر شــوند«. ظریف در 
پاسخ به این و بسیاری تقابل های کلامی و جدل های 
دیگر بود که آن جمله را گفت. ضمن اینکه سخن او 
در واقع چیزی جز بیان امر واقع نبود؛ امر واقعی که 
در تمام کائنات شــاید تنها خواجه حافظ  شیرازی از 
آن بی خبر باشد. خود آقای قالیباف مگر در پاسخ به 
اعتراضات مدعیان در مورد عدم ابلاغ قانون حجاب 
در ۲۳ آذر نگفت: »همان مرجعی که این تاریخ را به 
ما ابلاغ کرده بود، مجدداً آن را تمدید کرد؟« ایشــان 
باید توضیح دهد، کجای این سخنان ظریف »منافع 
ملی را به خطر می انــدازد« یا »ضعف نظام مقتدر« 
را تداعی می کند. قابل درک اســت کسانی که شعار 
اعدام باید گردد و ... می دهند، اهداف سیاسی خود 
را دارند و هر چیزی را ممکن اســت، بهانه کنند اما 
آقای قالیباف چرا بی منطق آب به آسیاب آن جماعت 

می ریزد.
مهم تر اینکه، جای تاسف است که از  یک مصاحبه 
نیم  ساعته پرچالش در یک عرصه جهانی که ظرف سه 
چهار روز ۱۴۲ هزار بار دیده شده تنها دو، سه دقیقه آن 

را علم کنند، آن هم به صورت تحریف شده.
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مگر ظریف در داووس چه گفت؟
 چرا از مصاحبه نیم  ساعته پرچالش

 در عرصه جهانی، تنها دو، سه دقیقه آن را 
به صورت تحریف شده علم کردند؟

بازار سهام دیگر مثل گذشته خسته و خموش 
نیست و ســهامداران مدت هاست حال وروز 
بهتری را تجربه می کنند. کســی دیگر تجمع 
و تحصــن نمی کند و مدت هاســت شــعار 
»حیا کن، رها کن« ســر داده نمی شود. همه 
اینهــا مدیون دولت چهاردهــم و برنامه های 
اصلاحی  این دولت است و به طور مشخص 
این امتیاز را باید به نام تیم اقتصادی دولت به 
فرماندهی عبدالناصر همتی نوشــت. آقای 
همتــی با انتصاب های قابــل قبول و تدوین 
برنامه هــای خوب موفق شــد، التهاب را از 
بازارها دور کند و به طور مشــخص، آرامش 
را به بازار ســهام هدیه کند. بیایید به ابتدای 
سال بازگردیم و روزهایی را به یاد بیاوریم که 
سهامداران به طور کامل از بازار سهام ناامید 

شــده بودند. روزهایی که معامله گران نگران 
و نا امید از آینده، بــرای خروج از بازار این پا 
و آن پــا می کردند. حتی تا روزهای منتهی به 
انتخاب مسعود پزشــکیان، کسی فکرش را 
نمی کرد که صحنه به سود نامزد اصلاح طلب 
چیده شــود اما این اتفــاق رخ داد و خیلی ها 
خوشــحال و خرسند شــدند که دست کم با 
رای خود از تخریب بیشــتر ایران جلوگیری 
کرده انــد. اکنون اما قضیه فرق می کند و آنها 
کــه رای دادند و آنها کــه رای ندادند و حتی 

آنها که مخالف مســعود پزشکیان بودند این 
روزها شاهد بالا رفتن شاخص ها از کمرکش 
اقتصاد ایران هســتند. ممکن است بگویید 
بازارها هنــوز التهاب دارند و گرد نا اطمینانی 
هنوز پاک نشــده که درست هم می گویید اما 
بــا مواضع دیروز رهبر انــقلاب و عزم دولت 
برای تعادل بخشــی به روابط با شرق و غرب 
به نظر می رســد بازارها دیگر بهانه ای برای 
بی ثباتی ندارند و بدون شک، پس از سال ها، 
بازارهای مالی ســال را با آرامش و اطمینان 

نســبی به پایان می رسانند. اگر چاشنی بمب 
نا اطمینانی در بازارها خنثی شود و مین های 
کار گذاشته شــده در اقتصاد ایران یکی یکی 
از کار بیفتد، شــکی نیســت که سال آینده، 
سال سلطانی بازار سهام خواهد بود. خبرها 
حاکی از آن است که مدیران بازار سهام، چند 
سورپرایز ویژه برای هفته های آخر سال کنار 
گذاشته اند. یکی از این عیدانه ها، عرضه اولیه 
سهام دیجی کالاست که می تواند به  مثابه بمب 
ماه بهمن باشد. این غول بزرگ احتمالًا ظرف 
دو هفته آینده در بازار اصلی عرضه می شود و 
شکی نیست که با استقبال سهامداران مواجه 
خواهد شــد. از سوی دیگر، مجوز مذاکرات 
از ســوی رهبر انقلاب صادر شده که این  بار 
می تواند با ورود سرمایه های خارجی به بازار 
همراه شــود که در این صورت، شــاید سال 
آینده قیمت خیلی از سهام شرکت های بورس 

تهران دیگر در دسترس من و شما نباشد.
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سازندگی بررسی می کند: عبدالناصر همتی وزیر اقتصاد و حجت الله صیدی رئیس سازمان بورس
چگونه توانستند در وضعیت نابسامان اقتصاد کشور، التهاب را از بازار سهام دور کنند؟
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کانال سازندگی

ما اه مذاکره ایم   ل
حمیدرضــا حاجی بابایــی، نایب رئیس مجلس  خبر: 
دوازدهم در گفت وگوی ویژه خبری درباره ارتباط با آمریکا 
گفــت: ما با آمریکا و هیچ جای جهان دشــمنی نداریم. 
فلســفه بعثت این اســت که زندگی درســت و براساس 
انســانیت داشته باشــیم. آمریکا این را قبول ندارد. ما در 
جهان به دنبال زندگی بهتر هستیم. ما اکنون می بینیم برای 
زندگی کــردن باید بجنگیم. ما می جنگیم تا زندگی بهتری 
داشته باشیم. ما اهل مذاکره هستیم. اما مذاکره یعنی اینکه 
دو نفر مقابل هم عادلانه صحبت کنند. وی افزود: آمریکا 
می گویــد، ایران نباید در صحنه بین الملل حضور داشــته 
باشــد و نباید انرژی هسته ای داشته باشــد. من به شما 
می گویم که چگونه زندگی کنید. این مدل مذاکره عادلانه 
نیســت. ما با هر جای جهان به غیر از صهیونیســت ها 

حاضر به مذاکره هستیم. اما مذاکره باید عادلانه باشد.
نماینــدگان اصولگرای مجلس  از  حاجی بابایی  نظر: 
درحالی از مذاکره با آمریکا ســخن گفت که با روی کار 
آمدن دولت چهاردهم یکی از مهم ترین رویکردهای دولت 
جدید، تعامل با دنیا و مذاکره بوده است. حال در این بین 
شــاید باشــند تفکراتی که مذاکرات را راهگشــای حل 
بســیاری از مشــکلات داخلی ندانند اما به اعتقاد اغلب 
صاحب نظران به خصــوص در شــرایط کنونی منطقه و 
فشارهای اقتصادی ناشی از تحریم ها، باب مذاکره با تمام 
کشورهای دنیا باید باز باشد. حتی اگر آمریکا که دونالد 
ترامپ رئیس جمهور جدیدش همانی اســت که 8 ســال 

پیش و پس از روی کار آمدن، برجام را پاره کرد.

بررسی ماهوی مجلس؟
مجلس  نماینده  بخشایش اردســتانی،  احمــد  خبر: 
می گوید که تنها در شرایطی مجلس بار دیگر می تواند به 
لایحــه FATF را بررســی محتوایی کند کــه در مجمع 
تشخیص این لایحه رد شود و بررسی از اول شروع شود 
زیــرا مجلس یک  بار نظرش و موافقت خود با پیوســتن 
کامل ایران به  FATF  را اعلام کرده اســت. او درباره این 
موضــوع که اخیراً علی  نیکزاد، نایب رئیس مجلس گفته 
است که قرار است یک شنبه هفته آینده مجلس در جلسه 
غیرعلنــی، موضــوع FATF را مورد بحث قــرار دهد به 
نامه نیوزگفت: »منظور آقای نیکزاد هم از برگزاری جلسه 
غیرعلنــی مجلس درباره FATF این نیســت که مجلس 
می خواهد بار دیگر وارد عرصــه تصمیم گیری محتوایی 
شــود و این جلسه احتمالًا به بررســی اوضاع و احوال 
مســاله FATF می پردازد؛ مثلًا آنچه تــا امروز پیش آمده 
است و بررسی نقطه نظرات مثبت و منفی درباره پیوستن 
به FATF در واقع جلسه یک شنبه درباره FATF جلسه ای 

مشورتی و تحلیلی است نه بررسی ماهیتی«. 
با دســتور رئیس جمهور پزشــکیان و موافقت  نظر: 
رهبــری، پرونــده FATF مجدداً در مجمع تشــخیص 
مصلحــت نظام درحال بررســی اســت. هرچند هنوز 
عــده ای بــاور دارند که پیوســتن بــه FATF یعنی درز 
 FATF اطلاعاتی اما واقعیت این اســت که نپیوستن به
مشــکلات زیادی را به وجود آورده است؛ تا حدی که 
یک فرد از داخل ایران نمی تواند به راحتی یک حســاب 
خارجی باز کنــد و دولت هم نمی تواند به راحتی مبادله 

اقتصادی داشته باشد.

عیادت خاتمی از مهرعلیزاده 
سیدمحمد خاتمی و سیدعلی خاتمی سه شنبه  خبر: 
9 بهمن ۱۴0۳ )روز عید مبعث( برای عیادت از مهندس 
محســن مهرعلیزاده به منزل او رفته و جویای حالش  
شــدند. به گزارش »راه و چاه« محســن مهرعلیزاده، 
معــاون ســابق و رئیس ســازمان تربیت بدنــی دولت 
ســیدمحمد خاتمی که طــی ماه های گذشــته به دلیل 
بیماری و مشکل بد کارکردی کبد در بستر بیماری و در 
دوره درمان قرار داشت و در نهایت این پروسه درمانی به 
پیوند کبد منتهی شــد. وی همچنان در دوره نقاهت به 

سر می برد و دوره بعد از پیوند کبد را سپری می کند.
محســن مهرعلیزاده در دولت هفتم از ســال  نظر: 
۱۳۷۶ تا ۱۳80 اســتاندار خراسان و در دولت هشتم از 
ســال ۱۳80 تا ۱۳8۴ به  عنوان معاون رئیس جمهور و 
رئیس سازمان تربیت بدنی فعالیت می کرد. او مدتی نیز 
قائم مقام مدیرعامل شهاب خودرو، عضو هیات عامل 
ســازمان گســترش و نوســازی صنایع ایران و معاون 

سازمان انرژی اتمی ایران بود.

محســنی اژه ای، رئیس قوه قضائیه: گاهــی برخی افراد، 
ادعایی حقوقی یا کیفری دارند، اما زبان و قلم اثبات ادعای 
خود را ندارند؛ گاهی فردی ذی حق است، اما ادله و مدارک 
اثبات ادعای خود را در نزد محکمه ندارد و چون علم برای 
قاضی ایجاد نمی شود، رای به نفع او صادر نمی شود و سبب 
نارضایتی آن فرد می شــود. آیا از خودمان می پرسیم که چه 

مقدار نسبت به بیت المال حساس هستیم؟ 

حق مردم
فاطمه مهاجرانی، ســخنگوی دولت: در مورد مسائل 
مطرح شــده درخصوص موضوع کرســنت و گزارش 
دولــت در این زمینــه باید گفت که موضوع کرســنت 
هرازگاهــی به ویــژه در ایام انتخابات مطرح می شــود، 
حتماً دولت پس از انجام بررسی های لازم، گزارشی در 
این موضوع بــا در نظر گرفتن ملاحظات و رعایت همه 

جوانب ارائه خواهد کرد.

رعایت همه جوانب
محمدباقــر قالیباف، رئیــس مجلس: در مجمع تشــخیص 
مصلحت نظام جهت بررســی موارد مورد اصرار نمایندگان در 
مورد لایحه بودجه جلسه ای داریم تا این موارد را نهایی کنیم اما 
اعتراض ما اینگونه بوده اســت که زمان زیادی برای دو بخش 
بند الف ماده ۱8۲ صرف شــد. در رفت وبرگشــت بین شورای 
نگهبان و مجمع زمان زیادی صرف شــد و هم اکنون اگر طبق 

زمان بندی بخواهیم عمل کنیم از سال عبور می کنیم.

موارد اعتراضی 

گویا سخنان محمدجواد ظریف در داووس که گفته بود اگر 
امروز به جای پزشــکیان، جلیلی را به  عنوان رئیس  جمهوری 
داشــتیم، ممکن بود جنگ بزرگی در منطقه در جریان باشد، 
سعید جلیلی را عصبانی تر از گذشته کرده است. کمااینکه چند 
روز پیش جلیلی در واکنش به سخنان ظریف گفت: به عنوان 
مدعیان پیشرفت کشور، باید بدانیم مسیر درست کدام است 
و درک کنیم، چرا مسیر خطا نادرســت است. او تاکید کرد 
که درحالی که دســتگاه های امنیتی و اداری مسئولیت خود 
را دارند، مهم تر این است که نادرستی حرف های مطرح شده 
به افکار عمومی شناسانده شود تا افکار عمومی بتوانند آن را 
محکوم کنند. اینجا اهمیت تبیین به خوبی مشخص می شود. 
وی افزود: »در ۶ ماهی که گذشــت، دیدیم که می گفتند اگر 
مــا نمی آمدیم جنگ می شــد، دیدیم کــه در آخر به واقعیت 
رســیدند و فهمیدند که ما باید با روســیه کار کنیم.« جلیلی 
حتی ازجمله این مهم است که دیگر به یکی از کلیدواژه های 
حتی محاوره ای هم تبدیل شده است، استفاده کرد. نشان به 
آن نشــان که محمدجواد ظریف زمان کاندیداتوری مســعود 
پزشــکیان چندین  بار تاکید کرده بود که مهم است چه کسی 
در پاستور می نشــیند. اما جلیلی در سخنان خود تاکید کرد: 
»نادرســتی حرفی که مطرح شده برای مردم و افکار عمومی 
مطرح می شود و این مهم است که آن حرف نادرست در افکار 
عمومی محکوم شــود. عرصه سیاســت خارجی رمانتیک 
نیســت و واقعی است و نباید با چشم بســتن بر واقعیت ها 
حرکت کرد. عده ای در مناظــرات انتخاباتی می گفتند، دنیا 

فلان طور است و باید فلان طور رفتار کرد«.
بسیاری معتقدند، جریان هایی که در مجلس علیه ظریف 
و دولت هجمه درســت می کنند و به هــر بهانه ای تجمع راه 
می اندازند، طیف نزدیک به جلیلی هســتند. گویا این روند 
میراثی است که ظریف تا همین امروز هم به دوش می کشد. 
سعید جلیلی و دوستانش هرگز از ظریف خوششان نمی آمد. 
در مجلس شدیدترین حملات را به او داشتند. از غیرقانونی 
و جاســوس خواندن او تا نســبت دادن مذاکــرات پنهان به 
معاون راهبردی رئیس جمهور. هرچند سفر ظریف به داووس 
به جای خود واکنش برانگیــز بود. مخالفان ظریف از همان 
ابتدا که ظریف، وزیر امورخارجه دولت روحانی بود تا امروز 
که معاون راهبردی مسعود پزشکیان است از هر اهرمی برای 
از میدان به در کردن محمدجواد ظریف استفاده کردند، این بار 

بهانه جدیدشان سفر او به داووس بود.
مهــدی عرب صــادق، فعال اصولگــرا که بــه نامه نیوز 
می گوید: »اظهارات محمدجــواد ظریف در داووس درباره 
حجاب خانم های تهرانی، دوباره تندروهای سوپرانقلابی را 
رگ گردنی کرد. عصبانیت تندروها آنقدر بالا بود که شــبانه 
جلســه گذاشــتند و در تقســیم کاری هماهنگ رگباری در 
صحن علنی مجلس تقاضای تریبون کردند تا ظریف را مورد 

تفقد قرار دهند«.
 Wمخالف دیرینه ظریف

آن طور که مشخص است، جلیلی و یارانش قصد ندارند 
به دولت کمک کنند. آنها محمدجواد ظریف را اهرمی برای 
حمله به پزشــکیان کرده اند و به نظر می رســد، آغاز جنگ 

روانی تندروها علیه دولت پایانی ندارد.  
به هر ســو، این اولین بار نیســت که جلیلی رقیب اصلی 
مسعود پزشکیان در ریاست جمهوری ۱۴0۳ شخصاً به ظریف 

طعنه می زند. ۲۱ آذرماه ۱۴0۳ هم جلیلی در هشتادمین جلسه 
حکمت سیاسی اسلام در قرآن خطاب به ظریف و البته بدون 
ذکر کردن نامش گفته بود: »شــما یــک زمانی می گفتید که 
راه حل این است که برویم، توافق کنیم و با این توافق مسائل 
را حل کنیم سپس مذاکره و توافق کردید و شما هر تعهدی که 
داشتید را انجام دادید اما طرف کلًا خارج می شود. بعد همان 
شخص دوباره سر کار آمده ]ترامپ[ و شما پیشاپیش دارید، 
مطلب می نویسید که ما حاضریم در موارد جدید توافق کنیم. 
تنش زدایی به چه قیمت؟ در این شرایط حساس کشور آمده و 
می گوید، ملت ما خسته اند و ما از فلسطینی ها، فلسطینی تر 

شده ایم، تو اصلًا می فهمی چه می گویی؟«
البته نباید فراموش کنیم که ظریف علاوه بر حائز اهمیت 
بودن چهره خودش، یکی از بال های اصلی دولت مســعود 
پزشکیان است که اگر نباشــد، کار دولت در حوزه سیاست 
خارجی کمی مشــکل تر خواهد شــد. لذا طیف وابسته به 
جلیلی و خــود او انگیزه بالایی بــرای ناکارآمد جلوه دادن 
دولت دارنــد. جلیلی در اولین واکنش اش پس از اســتقرار 
مسعود پزشــکیان در دولت در پیامی خطاب به مردم درباره 
کابینه پیشــنهادی دولت چهاردهم بیان کرد: »امروز وظیفه 
همه ما این اســت که به پیشرفت کشــور در ۴ سال آینده به 
دولت و به مجلس کمک کنیم. همه مردم باید به دولت کمک 
کنند تا در ۴ ســال آینده پیشرفت کشور رقم بخورد«. دولت 
سایه را باید با سعید جلیلی شناخت. او تاکنون و حتی زمانی 
که دولت محبوبش، یعنی دولت ابراهیم رئیسی روی کار بود 
نیز حتی یک صفحه هم بــه الگوی دیدگاهی اش در این  باره 
عینیت نبخشیده است تا در معرض قضاوت صاحب نظران 
و کارشناسان قرار گیرد. جلیلی که دبیر سابق شورای عالی 
امنیت ملی ایــران هم بود و همواره ادعا داشــت که از تمام 
سیاســتمداران ایرانــی، چه در حوزه داخــل و چه در حوزه 
خارجی بیشتر می داند، یک   بار سال 9۲ و یک  بار سال ۱۴00 
و چندمین بار در مناظرات انتخاباتی ۱۴0۳ سخن گفت و آن 
طور که خودش می گوید، هدف او از تشــکیل دولت سایه، 
نظارت بر عملکرد دولت رسمی و ارائه راه حل های جایگزین 
برای مسائل مختلف کشــور بود. این اقدام جلیلی بیشتر به 
  عنوان یک تلاش برای حفظ حضور و نفوذ در صحنه سیاسی 
کشور و آماده سازی برای آینده ای که ممکن است دوباره وارد 

عرصه رقابت های ریاست جمهوری شود، تلقی می شود. 
سعید جلیلی هر گاه تریبون به دست می گیرد، درحالی در 
تمام امور دولت چهاردهم نظــر می دهد و البته نهیبی هم به 
ظریف می زنــد که اتفاقاً به روایت عصر ایران، رئیس جمهور 

همین دولت وفاق اول آذرماه در دیدار با ســعید جلیلی به او 
پیشنهاد کرده تا مسئولیتی مثل استانداری را بپذیرد. همچنین 
یک هفتــه بعد از اعلام اســامی وزرای پیشــنهادی کابینه 
به مجلس و رفت وآمد وزرای پیشــنهادی به کمیســیون ها 
خبری مبنی بر جلسه جلیلی با جمعی از نمایندگان مجلس 
و اعضای کابینه دولت ســیزدهم منتشــر شد، درست یک 
روز قبل از بررســی صلاحیت وزرای پیشــنهادی در صحن 
علنی. اما جلســه جلیلی با نمایندگان آن هم با محور کابینه 
پیشنهادی ضرورتی داشــت، هرگز معلوم نشد. او حدود ۳ 
ماه پیش هم به باشگاه خبرنگاران جوان با بیان اینکه حرف از 
توافق جدید با غرب اشتباه است با طعنه به مسعود پزشکیان 
گفت: »برخی به دنبال توافقی جدید هستند، این کار، خطایی 
بزرگ است«. وقتی ظریف وزیر امور خارجه در دولت های 
دوازدهم بود، یعنی یک ســال پیش از روی کار آمدن دولت 
سیزدهم، سعید جلیلی عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام 
در توئیتر نوشــت: »بدتر از فشار اقتصادی دشمن، آن است 
که کســانی در داخل کشور با آنکه شاهد این دشمنی آشکار 
هستند، می گویند اگر لازم باشد مجدداً مذاکره خواهیم کرد؛ 
مگــر دفعات قبل که لازم دیدید، چــه فرجامی را به ارمغان 

آوردید؟«
ایــن اظهارات تنــد جلیلی درحالی مطرح شــد که وزیر 
خارجه وقت در گفت وگویی تاکیــد کرده بود: »من طرفدار 
منافع ملی ایران هستم. اگر منافع ملی ایران و مردم مستلزم این 
باشد که مذاکره کنیم، مذاکره می کنم. در هیچ مذاکره ای شما 
نمی توانید به طــرف مقابل تان اعتماد کنید. روابط بین الملل 
براساس بی اعتمادی است. برای همین است اگر قرار بود به 
کسی اعتماد کنیم، برجام ۱۵0 صفحه نمی شد بلکه دو صفحه 
می شد که ما می گفتیم ما سلاح هسته ای نمی خواهیم و آنها 
هم می گفتند، تحریم هــا را برمی داریم«. ظریف تاکید کرده 
بود: »با اعتماد در روابط بین الملل ســازگاری ذهنی ندارم. 
با ضد این و آن بودن موافق نیستم. معتقدم منافع ملی را باید 
دنبال کنیم و اگر روزی این منافع ملی مســتلزم آن است که 
مذاکره کنیم، ایــن کار را انجام دهیم؛ البته بعد از اینکه همه 

مقام های کشور مذاکره را تایید کردند«.
مخلص کلام اینکه در نهایت، این روند تکراری مخالفان 
محمدجــواد ظریف و به احتمال قــوی دولت چهاردهم که 
مســائل مهم و ملی کشور را به سوژه ای برای حمله به دیگر 
مسئولان و رقبای داخلی تبدیل می کنند، نه  تنها به منافع ملی 
آسیب می زنند بلکه تصویر کشور را در عرصه بین المللی نیز 

خدشه دار می کند.

جلیلی ور  ز تمام 
سعید جلیلی خواستار برخورد امنیتی با محمدجواد ظریف شد!

هدا احمدی
گروه  سیاسی
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آتش بس و عادی سازی 

اولاف شولتس، صدراعظم آلمان بعد از آنکه دونالد ترامپ، 
رئیس جمهور آمریکا طرح انتقال فلسطینی ها از نوار غزه به 
کشــورهایی مانند مصر و اردن را مطرح کرد، تاکید داشــت 
که اخــراج فلســطینی ها از غزه »غیرقابل قبول« اســت. 
شولتس گفت: »بسیار صریح می گویم که هر گونه طرح برای 
جابه جایی و اخراج شهروندان از غزه به مصر یا اردن غیرقابل 

قبول است«.

جورجیا ملونی، نخست وزیر ایتالیا در پیامی که در رسانه های 
اجتماعی منتشــر کرده است، گفت که از سوی دادستان های 
کشــورش به اختلاس، کمک و تبانی در ارتباط با پرونده یک 
 )ICC( شــهروند لیبی تحت پیگرد دیوان کیفــری بین المللی
متهم شده و تحت بازجویی دادستان های ایتالیایی قرار گرفت. 
براســاس قانون ایتالیا تحت بازجویی قــرار گرفتن به منزله 

گناهکار بودن نیست و جرم رسمی تلقی نمی شود. 

همزمان با سفر یک هیات بلندپایه رسمی از روسیه به ریاست 
میخائیــل بوگدانوف، نماینده ویژه رئیس جمهور فدراســیون 
روسیه در امور کشــورهای آفریقایی و غرب آسیا به سوریه و 
دیدار وی با احمد الشرع، رئیس دولت موقت سوریه، رویترز 
به نقــل از منبع مطلع ســوری اعلام کرد که وی از روســیه 
درخواســت کرده تا بشار اسد، رئیس جمهور سابق این کشور 

را به دمشق تحویل دهند.

درخواست دمشق از مسکوبازجویی از نخست وزیر ایتالیا مخالفت برلین با طرح ترامپ 

گروه بین الملل: با گذشت بیش از یک هفته از روی کار آمدن 
دونالد ترامپ در کاخ سفید و شروع دولت دوم وی؛ تحرکات 
تیم وی در حوزه سیاســت خارجی به سرعت در حال شکل 
گرفتن است. در ابتدای راه دولت ترامپ مهاجران کشورهای 
آمریکای لاتین را از خــاک ایالات متحده اخراج کرد و حالا 
هم تحرکات جدید را در عرصه خاورمیانه شــاهد هستیم. در 
این راستا اســتیون ویتکاف، کارآفرین و توسعه دهنده املاک 
و مستغلات آمریکایی که به  عنوان فرستاده ویژه ایالات متحده 
در غرب آســیا از ســوی ترامپ انتخاب شــده به عربستان 

سعودی سفر کرده است. 
بنابر گزارش های منتشر شده، او )سه شنبه( برای دیدار با 
محمد بن ســلمان، ولیعهد عربستان سعودی به ریاض سفر 
کسیوس در گزارش خود نوشته  کرده است. در این خصوص آ
اســت که ویتکاف در اولین سفر خود به عربستان سعودی با 
حسین الشیخ، مشاور ارشد محمود عباس، رئیس تشکیلات 
خودگردان فلسطین دیدار کرده اســت. این رسانه آمریکایی 
اعلام کرده که دیدار بین ویتکاف و حسین الشیخ در بحبوحه 
تلاش های دولت ترامپ برای پایــان دادن به جنگ در غزه و 
پیشبرد توافق صلح میان عربستان و رژیم اسرائیل انجام گرفته 
اســت. منابع مطلع به اکســیوس اعلام کرده اند که این دیدار 
نتیجه چندین هفته مذاکرات پشــت  پرده بین مقامات دولت 
ترامپ و تشــکیلات خودگردان فلســطین بوده و عربســتان 
سعودی نقش میانجی را در برگزاری این دیدار ایفا کرده است 
اما کاخ سفید، سفارت عربستان در واشنگتن و حسین الشیخ 

از اظهارنظر در این  باره خودداری کرده اند. 
این دیدار اما پایان کار ویتکاف در منطقه نبود بلکه فرســتاده 
ویژه رئیس جمهور آمریکا در امور غرب آسیا بعدازظهر چهارشنبه 
با پرواز خصوصی مستقیم از عربستان وارد اراضی اشغالی شد. او 
که قرار است در جریان این سفر با بنیامین نتانیاهو، نخست وزیر 
اسرائیل و دیگر مقام های این رژیم در شهر قدس با هدف بحث 
درباره اجرای توافق آتش بس اسرائیل- حماس دیدار کند ضمن 
این ســفر به غزه هم سفر کرده و با همراهی ران درمر، وزیر امور 
راهبردی اسرائیل به بازدید از کریدور نتساریم در داخل نوار غزه 
کسیوس، این بازدید ویتکاف به  رفته اســت. بر اساس گزارش آ
منزله اولیــن بازدید یک مقام دولتی ایالات متحده از نوار غزه در 
مدت دست کم ۱۵ سال اخیر محسوب می شود. به گزارش ایسنا 
ویتکاف همچنین درخواســت کرده تا با ۷ اسیر اسرائیلی که از 
زمان اجرایی شدن توافق آتش بس در ۱9 ژانویه با حماس تاکنون 

آزاد شده اند، دیدار کند. 

 Wویتکاف و منافع اسرائیل
بسیاری از رســانه های آمریکایی و عربی در خصوص سفر 
اســتیون ویتکاف، نماینده ویژه دونالد ترامپ در امور خاورمیانه 
نوشته اند که او با مقامات عربستان سعودی درباره توافق جامع 
در منطقه خاورمیانه، که شــامل اجــرای مرحله دوم آتش بس، 
بازگشــت آوارگان فلسطینی، بازســازی نوار غزه و ادامه مسیر 
عادی ســازی روابط میان کشــورهای عربی و اسرائیل است، 
رایزنــی کرده اما در این میان الجزیره یک روایت عمیق تر را بیان 

کرده است. 
الجزیره در مطلبی با عنوان »طرح نسل کشــی ترامپ برای 
پاک ســازی غزه از همان ابتدا در دســتور کار بود« می نویسد: 
»واضح اســت که ترامپ برای برقــراری آتش بس در غزه، تنها 
به منافع اســرائیل و املاک و مســتغلات می اندیشد. تماشای 

فلســطینی هایی که پس از اعلام آتش بس با پای پیاده به سمت 
مناطق شــمالی غزه می روند؛ مردمی که همچــون رودخانه ای 
طولانی و پرپیچ وخم به ســمت فردایی نامعلوم می روند، گواهی 
اســت بر عزم جامعــه ای که با وجود مصیبت گــران، مصمم به 

بازگشت و بازسازی خانه های ویرانشان هستند«.
الجزیره خاطرنشــان کــرد: »آنچه که از آن به  عنوان فشــار 
ترامپ برای آتش بس در غزه یاد می شود، بیشتر با هدف تحسین 
او در آستانه مراســم تحلیفش صورت گرفت و واضح است که 
این رئیس جمهور هرگز فلســطینی ها را انسان هایی درخور توجه 
نمی دانست و تلاش وی برای توافق آتش بس با هدف دستاویزی 
برای سرزنش و نکوهش سیاســت خارجی جو بایدن بود و در 

اصل ما شاهد یک اقدام با درون مایه رقابت حزبی بودیم«. 
الجزیره استدلال کرده است که ترامپ به  عنوان فرمانده کل 
قوای ایالات متحده و وفادار به اســرائیلِ همچون بشکه باروت، 

اسب تروایی است که نیت اصلی خود را پنهان کرده است.
الجزیــره در اثبات این موضوع به اظهــارات اخیر ترامپ در 
مورد پاک ســازی غزه و فرســتادن فلســطینیان به اردن و مصر 
اشاره کرده و هدف او را برای کوچ اجباری فلسطینیان از همان 
ابتدای کار عیان و آشکار دانسته است. به گزارش ایرنا به اعتقاد 
این رســانه قطری، »بی تردید فعالان حوزه املاک و مستغلات 
هم از این اقدام ترامپ ســود کلانی به دست می آورند و راه برای 
شهرک نشــینان اسرائیلی و ساخت استراحتگاه های ساحلی باز 
می شود. می توان مطمئن بود که ذره ذره این نقشه شوم و خطرناک 
از افکار پلید بتسالل اسموتریچ وزیر دارایی اسرائیل، جرد کوشنر 
داماد ترامپ و اســتیو ویتکاف فرستاده رئیس جمهور آمریکا در 
امور خاورمیانه نشأت می گیرد که اتفاقاً او هم در حرفه املاک و 

مستغلات فعال است. 
نکته بســیار مهمی که در این راستا باید مورد نظر قرار بگیرد 
این است که تیم ترامپ باز هم در ابتدای راه به دنبال آن هستند تا 
بتوانند موضوع توافق عادی سازی عربستان و اسرائیل را عملیاتی 
کنند و در این مسیر این پرونده را طی ۴ سال ریاست جمهوری 
وی محقق کنند. اینکه ویتکاف ابتدا به عربستان سفر می کند و 
در آنجا با مشاور محمود عباس به گفت وگو می نشیند سپس به 
اسرائیل سفر می کند، نشــان می دهد که او و ترامپ به دنبال آن 
هستند تا نقش عربستان را بازســازی غزه بیشتر کنند و در این 
میان فضا را برای عادی ســازی دو طرف هموار کنند اما این در 

حالی است که ریاض بارها اعلام کرده که شرط اصلی اش برای 
این اقدام، تشکیل کشور مستقل فلسطین است. 

 Wمخالفت جهانی با طرح ترامپ
آنچه به  موازات ســفر ویتکاف به عربســتان و اسرائیل باید 
مورد نظر قرار بگیرد این اســت که یک موج مخالفت جدی از 
سوی کشورهای گوناگون با طرح ترامپ برای انتقال ساکنان غزه 
به مصر و اردن به راه افتاده اســت. به  عنوان مثال خوزه مانوئل 
آلبارس، وزیر خارجه اســپانیا درخصوص پیشنهاد ترامپ اعلام 
کرد که غزه متعلق به ملت فلسطین است که در آن زندگی می کنند 
و باید در آنجا بمانند. ما باید برای ایجاد یک زندگی جدید به آنها 
کمک کنیم. وی افزود: ما باید مراقب شهرک نشــینان تندرویی 
باشیم که بی گناهان را در کرانه باختری به قتل می رسانند؛ چراکه 
ایجاد شــهرک های غیرقانونی، نقض قوانین بین المللی است و 

سازمان ملل بارها آن را محکوم کرده است. 
از ســوی دیگر ژان نوئل بارو، وزیر خارجه فرانسه نیز اعلام 
کرده که هرگونه کوچاندن اجباری فلســطینی های غزه غیرقابل 
قبول اســت. چنین اقدامی نقض خطرنــاک قوانین بین المللی 
محسوب می شــود. اولاف شــولتس، صدراعظم آلمان هم در 
سخنانی اعلام کرد که پیشنهاد ترامپ برای انتقال فلسطینی ها از 

غزه به مصر و اردن غیرقابل قبول است. 
عبدالفتاح السیســی، رئیس جمهور مصر هم )چهارشنبه( و 
در واکنــش به طرح دونالد ترامپ گفت که آنچه در مورد آوارگی 
فلسطینیان گفته می شود به دلیل تأثیر آن بر امنیت ملی مصر قابل 
تحمل یا مجاز نیست. اردن هم دقیقاً همین موضع را اتخاذ کرده 
است. در همین راستا وال استریت ژورنال در گزارش اخیر خود 
نوشته است که ترامپ نقشــه راه مشخصی برای تامین صلح در 
غزه در صورت تمدید بازه زمانی توافق آتش بس به مدتی بیش از 
۴۲ روز اولیه آن ارائه نکرده و او در این میان  در پی عادی ســازی 
روابط عربستان سعودی و اسرائیل است که نشان می دهد، او و 
تیمش صرفاً در حال تامین امنیت اسرائیل زیر پوشش های جدید 

و با اسامی تازه هستند. 
این وقایــع در حالی رخ داده که دفتــر هماهنگ کننده امور 
بشردوســتانه ســازمان ملل اعلام کرد که بیــش از ۳۷۶ هزار 
فلسطینی بین صبح دوشــنبه تا ظهر سه شنبه به شمال نوار غزه 

بازگشتند و نشان از کشیدن خط بطلان بر پروژه ترامپ است. 

 استیون ویتکاف، فرستاده ویژه ترامپ در غرب  آسیا
با سفر به ریاض و تل آویو روند احیای توافق ابراهیم و آتش بس غزه را پیگیر شد 

دیدگاه: گزارش خارجی

ادامه یادداشت روز

 در ششمین نشست گفت وشنود پیرامون 
»نظم جهانی و سیاست خارجی ایران« مطرح شد؛

 ظریف: آمریکا را غ وزنجیریل
 می دانم که باید از پای 

سیاست  خارجی ایران باز شود

مگر ظریف در داووس چه گفت؟

محمدجواد ظریــف، معاون راهبــردی رئیس جمهور 
و وزیر ســابق امور خارجه کشورمان در ششمین نشست 
گفت و شــنود پیرامون »نظم جهانی و سیاســت خارجی 
ایــران« با عنوان »چشــم انداز تحــولات منطقه و جهان 
در دوره ترامــپ« در محل موسســه »مطالعــات ایران و 
اوراســیا« )ایــراس( گفت: قطب بندی جدید در ســطح 
بین المللی در آینده نزدیک شــکل نخواهد گرفت. برخی 
این وضعیت را برپایی نوعی هرج ومرج می دانند اما به نظر 
بنده الزاماً هرج ومرج رخ نخواهد داد. این به معنی شرایط 
جدید بین المللی اســت که ما »ائتلاف های موقتی مبتنی 
بــر موضوع« به جای »قطب بندی هــای دائمی« خواهیم 
داشــت. اینکه ما دیگر شــاهد وفــاداری نخواهیم بود در 
همین ائتلاف های موقتی موضوعی، قابل تفســیر است. 
ممکن اســت برخــی از این ائتلاف ها بــه دلیل موضوع و 
هدف شکل گیری آن طولانی تر هم باشند. معاون راهبردی 
رئیس جمهور در بخش پایانی این نشست گفت: با دوستان 
موافق هستم که سیاست خارجی ایران باید از منطقه شروع 
شود اما ما باید سایه یک مزاحم را از سر سیاست خارجی 
ایران برداریــم. من آمریکا را یک فرصت برای سیاســت 
خارجی ایران نمی بینم، آمریکا را مزاحمت یا غل وزنجیری 
می دانم که باید از پای سیاست خارجی ایران باز شود. من 
در بخش های پایانی کتاب خود با عنوان »پایاب شکیبایی« 
به این موضوع اشاره کردم که اگر ما می خواهیم با آفریقا یا 
اروپا رابطه داشته باشــیم این رابطه نباید در قالب دعوای 
با آمریکا تعریف شــود چراکه در این دعوا، کسی جانب ما 
را نمی گیرد. ما نیازی به برقراری رابطه دوســتانه با آمریکا 
نداریــم بلکه باید کاری کنیم که دیگــران وقتی با ما رابطه 
برقرار می کنند، احســاس نکنند باید با آمریکا دعوا کنند 
چراکه در این صورت ما را انتخاب نخواهند کرد؛ کمااینکه 

می بینیم که الان هم این کار را نمی کنند.
ایرنا

 بقیه مصاحبه ظریف در مورد رد روایت ضعف ایران بعد 
از تجاوزات و جنایات اسرائیل، بحث مستقل و قائم به ذات 
بودن مقاومت فلسطین، اینکه بدون تشکیل کشور فلسطین 
مســاله فلسطین حل نخواهد شد، رد روایت صهیونیسم در 
مورد منشــأ ایرانی داشــتن مخالفت با اسرائیل، رد مستدل 
ضعیف شــدن دفاع هوایی ایران، بحث جنایات اسرائیل و 
بی حیثیت شدن ســران آن، بحث اینکه جمهوری اسلامی 
یک اینچ زمین از دســت نداده، اینکــه جمهوری اسلامی 
همچنان مانند اوایل انقلاب بــرای مردم جهان الهام بخش 
است و می تواند در همه دنیا مردم را به خیابان بیاورد، نقش 
اســرائیل و افراطیون در خارج شدن آمریکا از برجام و ... 
اصلًا دیده نشده است. پرداختن به برخی از این گزاره ها که 
می توانند بعضاً به وقت خود محل مناقشــه هم باشند شاید 
بتوان به حســاب نوعی از خودگذشــتگی از جانب ظریف 

گذاشت.
آقای قالیباف و مقامات مادون و مافوق ایشان باید بدانند 
که در روز واقعه هیچ کسی را جز ظریف ندارند که بتواند در 
عرصه بین المللی به دادشان برسد. کار در چنان عرصه ای، 
دانش و قابلیتی می خواهد که من در شخص دیگری در بین 
ابواب جمعی نظام سراغ ندارم. از آقای پزشکیان هم انتظار 
بیش از این بود. او باید تاکنون متوجه شــده باشد که »دعوا 
نکنیم« جایی در سیاســت که عرصه تعارض منافع اقشار 
مختلف مردم و نمایندگان آنهاســت، ندارد. تنها گذاشــتن 
ظریف از جانب او و دیگر همکارانش در دولت قطعاً آخر و 

عاقبت خوبی برای هیچ کس نخواهد داشت.
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بــه مناســبت نود مین ســال روز تولــد دکتر داریوش شــایگان، 
هشــتصد ویازدهمین شــب از سلســه شــب های مجلۀ »بخارا« با 
همکاری نشــر فرزان روز به نقد و بررسی زندگی و آثار دکتر شایگان 
و رونمایی از کتاب »داریوش شــایگان، ســلوک در کناره ها« نوشتۀ 
محمدمنصور هاشــمی اختصاص یافت. در این نشست که با عنوان 
»شب همراه با داریوش شایگان و اندیشه هایش« ساعت ۵ بعد از ظهر 
یک شنبه ۷ بهمن در تالار فردوســی خانۀ اندیشمندان علوم انسانی 
برگزار شــد، دکتر ژاله آمــوزگار، نهال تجدد، مقصود فراســتخواه، 

محمدمنصور هاشمی، تورج اتحادیه و علی دهباشی سخن گفتند.
علی دهباشی در ابتدای این برنامه با اشاره به این که سخن گفتن از 
داریوش شایگان امر دشورای است، گفت: »همۀ ما از آشنایان دیرین 
تا کســانی که حتی یک بار افتخار دیدار با او را داشتند از خرمن مهر 
و فضل و صفای او بهره بردند.« پس از ســخنان ابتدایی دهباشــی، 
تورج اتحادیه، مدیر انتشارات فرزان روز دربارۀ دوستی اش با داریوش 
شایگان وانتشار آثار او توسط این نشر گفت: »من و داریوش شایگان 
دوســتان بسیار نزدیکی بودیم. رفاقت مان دور از تظاهر و تکلف بود. 
گفتار و نوشتار شایگان جوششی بود از درون خودش. مردی یکتا بود 
که برای من و دوستانش جایگزین ندارد. امسال 90 سالگی داریوش 
شــایگان و مصادف با ۳0 سالگی نشــر فرزان روز است که داریوش 
شایگان آن را در ســال ۱۳۷۳ به اتفاق دکتر هرمز همایون پور، استاد 
بهاالدین خرمشاهی و استاد کامران فانی با مدیریت دکتر همایون پور 
تأســیس کردند و در سال ۱۳۷۵ به عنوان ناشر سال انتخاب شد. اما 
چون به قول داریوش شــایگان کار نشــر علاوه بر مسائل فرهنگی، 
کاری تجاری هم هست با تشویق شایگان من با پیشینۀ فعالیت تجاری 
به هیأت مدیره این نشــر پیوســتم.« اتحادیه در ادامه به مجموعه ها 
و عناوین کتاب هایی که در این ســال ها نشر فرزان روز منتشر کرده، 
پرداخت.هم چنین به نشر ۱۱ عنوان از آثار تألیفی و ترجمه ای داریوش 

شایگان توسط این نشر اشاراتی کرد. 

 Wصاحب نظر صاحب دل 
ژاله آموزگار، پژوهش گر حوزۀ فرهنگ و زبان های باستانی، دیگر 
ســخنران »شب همراه با داریوش شــایگان و اندیشه هایش« بود که 
کلامش را با یادآوری روز تلــخ دوم فروردین ۱۳9۷ آغاز کرد که روز 
درگذشت شــایگان بود. آموزگار در ادامه گفت: »اگر در این ۶ سال 
زنده بود، چه ارمغانی برای ما داشــت؟ مسلماً چنان که به اطرافیانش 
گفته بود، پس از »جنون هوشــیاری« که در آن دربارۀ اندیشه و هنر 
شارل بودلر قلم فرســایی کرده بود و پس از »فانوس جادویی زمان« 
که به مارسل پروست پرداخته بود، با دیدگاهی موشکافانه و با قلمی 
شیرین به سراغ میشــل دو مونتنی می رفت و مقالاتی از او را تجزیه 
و تحلیل می کرد تا شــناختی جدید از سه شخصیت مهم و تأثیرگذار 
ادبیات فرانسه را در دسترس علاقمندان قرار دهد. به نقل از دهباشی 
و دوستان نزدیکش، می خواست کتابی در بارۀ فروپاشی ساختار های 
سنتی در پی ظهور روش علمی بنویسد. اگر این سال ها زنده بود، ذهن 
وقاد او از تکاپو باز نمی ایســتاد. باز هم می خواند، باز هم می نوشت، 
بــاز هم غم ایران را می خورد و باز هم از جایگاه والای زبان فارســی 
سخن می گفت و کارنامۀ درخشانش را درخشان تر می کرد. کاش آن 
حملۀ قلبی به ســراغش نیامده بود. کاش ها همیشه باری از حسرت 
دارند ولی خوشــبختانه تا بود، بودنی تأثیرگذاری داشت. او فیلسوفی 
بود نظریه پــرداز، ادیبی خوش ذوق و ایران دوســت، روشــن فکری 
بی عقده و بی تعصب، در حال تحول. او عقیده داشت که نادانان )البته 
او واژۀ احمق هــا را به کار برده بود( متحول نمی شــوند و باور خود را 
تغییر نمی دهند. شایگان، نادره ای چندمنظوره بود و یک سو نگر نبود. 
برعکس برخی متخصصان دوران جدید که فقط در مســیر مستقیمِ 
تخصصی خــود به پیش می رونــد و به بهانۀ این که وقت شــان تلف 
می شــود که رمان بخوانند یا فیلم ببینند یا تئاتر بروند، ســراغ این ها 
نمی روند. امیدوارم شــما هم مانند من حوصله کرده باشید که کتاب 
بیش از هــزار صفحه ای »یادنامۀ داریوش شــایگان« را که به همت 
خستگی ناپذیر آقای دهباشی در سال ۱۴00 منتشر شده است از نظر 

بگذرانید و اظهارنظر های شخصیت های مختلف را با دیدگاه خاص 
خودشان دربارۀ داریوش شایگان بخوانید. تحلیل این دیدگاه ها برای 
شناخت شــخصیت همه جانبۀ او بســیار مفید است. آشنایی بیشتر 
من با دکتر داریوش شــایگان که بعداً به دوستی عمیق تری انجامید، 
زمانی آغاز شــد که او در ســال ۱۳۴8 همکار ما در گروه فرهنگ و 
زبان های باســتانی دانشکدۀ ادبیات دانشــگاه تهران شد و هم زمان 
عضویت گروه فلســفه را هم داشت. دانشــجویان از تخصص او در 
هندشناســی و فلسفه و یادگیری زبان سانسکریت بسیار بهره بردند. 
من شخصاً از کتاب ادیان و مکتب های فلسفی هندِ او بیشتر بهره مند 
شــدم چون هنوز جامع ترین اثری اســت که در این حوزه نوشته شده 
است. سایر نوشته های او را هم با علاقه مندی تمام خوانده ام و بسیار 
از او آموخته ام. کتاب »پنج اقلیم حضور« او به گمانم بیشــتر از دیگر 
کتاب هایش خوانده شده. این کتاب تصویری متفاوت از محبوب ترین 
شاعران ما ارائه می دهد. شایگان صاحب نظری را با صاحب دلی همراه 
داشت. او نه تنها در ایران بلکه در کشورهای دیگر هم جایگاه ممتازی 
به دســت آورده بود ولی هرگز به جایگاه و دانشش غره نشد و تساهل 
و تســامح بی مانندی داشت. هرگز ایران را از یاد نبرد و به قول کامران 

فانی، ایران خانۀ وجود او بود.«

 Wزیر آسمان شایگان 
نهال تجدد، نویســنده و پژوهش گر، دیگر سخنران مدعو به شب 
»همراه با داریوش شــایگان« بود کــه به خاطر ناراحتی کلیه و تحت 
درمــان بودن در این مجلس حضور نیافــت، ولی پیام صوتی اش را به 
جمع ارسال کرد و گفت: »خیلی دلم می خواست در آن جمع حضور 
می داشــتم اما نمی توانم و پزشکم هم نمی گذارد و مانع می شود. گفتم 
حالا که نمی توانم در این مجلس حضور پیدا کنم، پس چند صفحه از 
»ایرانی تر«م که با موضوع داریوش شایگان است را برای تان می فرستم 
که در مجلس بزرگ داشــت شــایگان بخوانید و متنــی که ژان کلود 
)همســر نهال تجدد( در روز رفتنِ داریوش شــایگان نوشت.« علی 
دهباشــی، صفحات »یک چشم به شــرق و یک چشم به غرب« از 
اتوبیوگرافیکِ »ایرانی ترِ« نهال تجــدد را برای حاضران قرائت کرد و 
پس از آن نوبت رسید به سخنرانی مقصود فراستخواه، جامعه شناس. 
او دربارۀ داریوش شــایگان گفت: »شــایگان را ســتایش می کنیم. 
شایگان، متنی است که در آن به سر می بریم. شایگان، آسمان بلندی 
است که ما زیر آن آسمان نفس می کشیم و می اندیشیم؛ و به بودن خود 

ادامه می دهیم و اصرار به زیستن داریم.«
فراســتخواه ابتدا ابراز خرسندی کرد برای انتشار کتاب »داریوش 
شایگان، ســلوک در کناره ها« که نویسنده اش محمدمنصور هاشمی 
هم در جمع حضور داشت. فراستخواه سپس این پرسش را طرح کرد: 
»آیــا این مؤلفان اند که مفاهیم را می ســازند؟ آیا مؤلفان اند که متن ها 
را تألیف می کنند؟ یــا خود مؤلفان هم، تألیف اجتماعی می شــوند؟ 

یــک فرض کوجیتوی دکارتی به ما القــا می کند، نخبگان ما در یک 
وضعیت استعلایی هســتند. می اندیشند، پس هستند و بر فراز ابر ها 
اندیشه هایی به دست می دهند. اما گویا چنین نیست. نخبگان ما فارغ 
از کنش معرفت زا و همۀ خلاقیت های فکری و ابداعات شان به شدت 
بافت مند و موقعیت مند هســتند.« فراستخواه با طرح این پرسش که 
شایگان از کدام بافت برخاست؟ در مقام مقایسۀ تطبیقی دو جهان و 
بستر رشد و پرورش شایگان و شریعتی برآمد و گفت: »شایگان از یک 
بافت خانوادگی طبقۀ متوسط ایرانی، لایه های بالایی، نجبا و اشراف 
ایران، مادری گرجی و پدری از سلماس و تبریز، دو مذهب متفاوت 
ســنی و شیعی با معلم ارمنی و پزشک زرتشتی، آموزش زبان فرانسه 
و انگلیسی در ســنین ابتدایی، از مدرسۀ سن لویی ایران تا رشد دورۀ 
کودکی در اروپا. یک نوستالژی، یک تحسر، حس حسرت به فرهنگ 
و تاریخ ایران و یک موقعیت شــغلی در سکوتِ دنج پژوهشگاهی در 
جوار دولــت، در رأس مرکز ایرانی مطالعۀ فرهنگ ها، تحت حمایت 
و با همکاران و مخاطبان دانش پژوه و فرهیخته. حالا مقایســه کنید 
با شــریعتی. از لایه های پایین طبقۀ متوســط برخاســته، معلمی از 
کویر، ســنت خانوادگی اش متفاوت، دین اندیشی تجددخواه، کانون 
نشر حقایق اسلامی، رؤیا های فروخوردۀ جنبش ملی، حساب های 
تسویه نشــده با دولت و به جای مکان های پژوهشگاهی، در مجامع 
بســیار پرتب و تاب دانشــجویی در حسینیه ارشــاد، در یک فضای 
اجتماعی متفاوت و با یک فرهنگ رشــته ای دیگر. پس شایگان و 
شریعتی، هر دو با متن های شان به صورت اجتماعی ساخته شده اند. 
به مناسبت اقتضاء امشــب، برمی گردم به شایگان. تألیف اجتماعی 
شایگان، خطی نبود. شایگان در امواج زمانه و زمینه، افتان و خیزان 
آمد. شــایگان، مدام ویرایش اجتماعی شد. نسخۀ نخست شایگان 
طی دهۀ ۴0، یک توریست فرهنگی است در پی حکمت معنوی آسیا. 
رســالۀ دکتری اش دربارۀ آیین هند و و عرفان اسلامی با ایزوتســو از 
شرق و هانری کربن از غرب محشور است. تنشِ کربن چیست؟ او از 
یک جامعۀ مدرن توسعه یافتۀ اروپایی برخاسته و حالا تنش معنوی 
دارد. اشباع از مدرنیته، اشباع از توسعه و پیشرفت و ترقی و موفقیت 
و کامیابی؛ و بعد، یک تنش معنوی. عجیب این است که شایگان ما 
در یک جامعۀ هنوز توسعه نیافته، تحت تأثیر این تنش ها قرار می گیرد. 
شــایگان از دوگانۀ رنج و ملال، یک ملال فرهنگی و معرفتی است. 
رنج آن، نصیب اروپای فراموش شدۀ پایین دست جامعه بود. آنان رنج 
می بردند و سهم شایگان، ملال بود. ویراستِ دوم شایگان در نیمۀ دوم 
دهۀ ۵0 کژتابی های این حس ملال نوســتالژیک بود. این جا شایگان 
»آسیا در برابر غرب « و »بت های ذهنی و خاطرۀ ازلی« را می نویسد. 
مرز های بســیار باریک لغزنده ای می بینیم میان نسخۀ »آسیا در برابر 
غرب« شــایگان با نسخۀ دولتی »به سوی تمدن بزرگ«. همین طور 
مرز های مبهمی هم هست میان تنش شایگان در این نسخۀ دوم خود 
نسبت به نیست انگاری و تهی شــدگی در غرب با نسخۀ سنت گرایی 
نصر، با نســخه غربزدگی فردید و آل احمد، با نســخۀ بازگشــت به 
خویشتن خویش شریعتی و با نســخۀ بومی گرایی نراقی. ملال های 
رنگارنگ روشــن فکری در تأویل و خوانش اجتماعی اش، مقدمه و 
اسباب یک هویت سازی برای دولت دینی شد. با شوک انقلاب متن 
شایگان باز هم تألیف مجدد و منقح تر شد. ویرایش سوم شایگان را در 
دهۀ ۶0 و در »نگاه شکسته« و »انقلاب مذهبی چیست؟« می بینیم. 
نسخۀ سوم شــایگان قرین قبض و فروبستگی است تا این که مقارن 
با جنبش های نوپدید دهۀ ۷0 بار دیگر دورۀ بســط و گشودگی مجدد 
شایگان فرا می رسد. ویراســت چهارم شایگان، تفکر سیار و هویت 
گاهی ما چندبُنی است  چهل تکه است. مطابق این نسخۀ شایگان، آ
و اســتعاره اش به جای دیگر ذوب ظرف ســالاد اســت. شایگان در 
ویراست چهارم مهذب تر شد و از زبان شماتت نیهلیسم غربی اندکی 
پایین تر آمد و زبانش مهذب تر شد و در این دوره به تعطیلات تاریخی 
ایران اشاره می کند. اما در دهۀ 80 و در بازخیزش پوپولیسم ویراست 
پایانی و پنجم شایگان، پناه بردن از فلسفه به ادبیات بود. ادامۀ سلوک 
شایگان، تقلایی برخلاف قاعده در پای فضیلت تفکیک و تحلیل بود. 

شایگان، تقلایی ناتمام.«

گزارش شب داریوش شایگان و رونمایی کتاب سلوک در کناره ها

روشن فکر بی عقده  گفتار

مرقع کاری بازی گوشانه
سخنرانی محمدمنصور هاشمی در شب شایگان

آخرین ســخنران »شــب همــراه با داریوش شــایگان و 
اندیشه هایش« محمدمنصور هاشمی، پژوهش گر حوزه های 
فلسفه، ادبیات و دین و نویســندۀ کتاب »داریوش شایگان، 
ســلوک در کناره ها« بود. هاشــمی با عصا و ناخوش احوال 
روی ســن آمد و پشــت میکروفن قرار گرفت ولــی گفتار و 
رفتارش، گاهی آمیخته با مزاح و مطایبه بود و لبخند و هم دلی 

مخاطبانش در سالن را به همراه داشت. 
منصور هاشمی ضمن اشاره به پیشینۀ ارتباط و چگونگی 
رفاقتــش با شــایگان که پس از نشــر دو اثرش بــه نام های 
»هویت اندیشان و میراث فکری فردید« و »آمیزش افق ها« که 
متوجه نگاه و اندیشۀ داریوش شایگان بود، رخ نمود به جوهرۀ 
اندیشۀ شــایگان پرداخت و گفت: »همین دو کتاب، موجب 
تقویت دوستی مان شــد، آن هم زمانی که ۲8 ساله بودم، آثار 
زنده یاد شایگان را به دقت از همان سنت گرایی اش آغاز کردم تا 
دوره های بعد که من فقط سه دوره می بینم برخلاف نگاه جناب 
دکتر فراســتخواه که ۵ فصل و دوره شــمردند. دهۀ آخر عمر 
شایگان، کنار ایشــان و آثارشان بودم. من به شایگان تاریخی 
نگاه نکردم بلکه جوهره  نگاه و اندیشــه شــایگان را دیدم که 
ماندگاری دارد. ایشان در رونمایی های کتاب های شان مرا هم 
دعوت می کردند، مثل روز رونمایی کتاب »در جســت وجوی 
فضا های گمشده« شــان و دیگر آثارشان و این ها دوستی ما را 
محکم تر می کرد و حاصل این دیدار ها و خوانش آثارشــان تا 
روز درگذشت شان، شــد همین کتاب »سلوک در کناره ها«. 
برای همین هم هســت کــه عنوان فرعی کتــاب را »همراه با 
داریوش شایگان و اندیشه هایش« گذاشتم. در دهۀ پایانی کنار 
ایشــان بودم و خیلی از آثارشــان را قبل از انتشار می خواندم. 
یکــی از نکته هایی که برایم جالب بــود و پرس وجو کرده بودم 
در آن ســال های آخر زندگی آقای شــایگان، این بود که مایل 
بودنــد، فصلی دربارۀ زنان و دختران ایران به زندگی نامه شــان 
اضافه کنند. یعنی می خواســتند زندگی نامه شــان را با همین 
موضوع تمــام کنند؛ و این اتفاق عجیبی اســت. من بعداً آن 
ماجرا های زن، زندگی، آزادی که پیش آمد، شــگفت زده شده 
بودم که چقــدر آدم تیزبینی بود و از خانــم کیانوش انصاری 
پرسیدم متأســفانه عمرشــان کفاف نداده بود که آن بخش را 
بنویسند. نکته هایی را الان جناب فراستخواه مطرح کردند که 
نظر خودم را می گویم، ممکن هم هســت، نظرم اشتباه باشد. 
همین بحث دوره بندی های آثار شــایگان بود. معتقدم ایشان 
ســه دوره ای بودند. اول، سنت گرا بودند، همان جوانی شان از 
ســنت گرایی بیرون می آیند. آثار اندیشۀ سنت گرایی در کتاب 
»ادیان و مکتب های فلســفی هند« دیده می شــود. ایشــان 
دســت پروردۀ هانری کربن بود و متعلق به حلقۀ اِرانوس )در 
واقع حلقۀ یونگی(؛ و بر همین ســیاق باقی ماند تا آخر عمر. 
بین دورۀ اول و ســوم، یک خط فردیدی- هایدگری داشت. 
زمان انقلاب هم با ناراحتی از فردید جدا شــد. این جا تحول 
ایجاد می شود و دریافت که آن رویکرد نقادانه ای که در غرب 
است، این جا تبدیل به پشتوانۀ ایدئولوژیک می شود.  در دورۀ 
دومش »انقلاب دینی چیست؟«،»نگاه شکسته: اسکیزوفرنی 
فرهنگی« نوشــته می شود و تا »افســون زدگی جدید« ادامه 
می یابد. در این دوره بود که آقای شایگان گفتند برای جامعۀ ما 
فلسفه کانت، بهداشتی تر است. مفهوم »تعطیلات تاریخ« هم 
در همین دورۀ دوم و در کتاب »نگاه شکسته« مطرح شد. چند 
سالی کتابی نمی نویسد و داستان »درخت گلابی« گلی ترقی 
و فیلم زنده یاد داریوش مهرجویی بر اساس زندگی شایگان در 
این مدت بازۀ زمانی است. دورۀ سوم حیات اندیشه گی ایشان 
هم با »افسون زدگی جدید و هویت چهل تکه« آغاز می شود و 
به این جمع بندی می رسد که ما مرقع کاری ایدئولوژیک نباید 
کنیم بلکه باید »مرقع کاری بازی گوشانه« کنیم. آخرین نکته را 
هم بگویم. آقای فراستخواه از منظر اجتماعی دیدند و موضوع 
شریعتی را مطرح کردند. ما دو ســطح، تاریخِ اندیشه نگاری 
داریم. یکی تاریخ اندیشه ها و دوم تاریخ فکر است. در دومی 
اســت که با زمینه ها کار دارند. در اولی با ایده ها و درســتی و 
غلطی شــان سر و کار داریم. من با دومی کاری ندارم و در پی 

استدلال آدم ها هستم.«
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منوچهر شاهســواری، دبیر چهل وسومین جشنواره فیلم 
فجر به همراه مســعود نجفی، مدیر روابط عمومی  اش صبح 
روز گذشــته مقابل اهالی رســانه نشســت و به پرسش های 
آنها درباره این دوره از جشــنواره پاسخ داد. نحوه پاسخ او و 
پذیرش نقدها و پیشــنهاد های اهالی رسانه، نشان از تفاوت 
بسیار او با دبیران این چندساله اخیر جشنواره فجر داشت. از 
استقبال هنرمندان از حضور در جشنواره گفت و از اینکه نباید 
پاسخ بی مهری افرادی که در دو سال گذشته با جشنواره قهر 
کرده بودند را بــا بی مهری داد. ادبیات و لحن صحبت هایش 
چنان بود که به طور آشــکارا می شد تفاوت  رویکرد و سلیقه 
او را با دبیران قبل خود فهمید. شاهســواری برخلاف دبیران 
چندساله اخیر جشــنواره فیلم فجر، برای وصل کردن آمده 
و تلاش می کند با سیاســت و درایتی که همیشه داشته آشتی 
و مهر را میان ســینماگران و تنها جشــنواره ملی و وطنی با 
عمری بیش از ۴0 سال که حالا تبدیل به یکی از قدیمی ترین 
جشنواره های خاورمیانه شده، ایجاد کند. او یکی از مدیران 
و سیاست گذاران موثر حال حاضر سازمان سینمایی است که 
می داند از جشــنواره چه می خواهد و چطور باید آن را بدون 
حاشــیه و جنجال برگــزار کرده و پیش ببــرد. جایزه برترین 
فیلم مردمی را به جشــنواره بازگرداند و خواستار این شد که 
فیلم های اول فیلمســازان علاوه بر کارگردانی و نویسندگی 
در دیگر زمینه ها ازجمله طراحی و بازیگری هم مورد داوری 
قرار گیرد. اینها همه علاوه بر این اســت که او تصمیم گرفته 
فیلم های توقیفی این ســال های اخیر را هر شــب در سالن 
رســانه ها به نمایش درآورد و آنها را به قضاوت اهالی رسانه 
بگذارد و البته فراموش نکنید که فراخوان این دوره از جشنواره 

پیش از آمدن او در دوره محمد خزاعی نوشته و منتشر شد. 
پرســش خبرنگار روزنامه سازندگی در این نشست درباره 
شــائبه هایی درباره تعامل با برخی نهادهای و ســازمان ها و 
فشــارهایی که آنها به دبیر جشنواره آورده تا فیلم هایی را وارد 
جشنواره کند، بود. او از دبیر جشنواره خواست تا امتیاز   هیات 
انتخاب و داوران به فیلم ها را همــراه با امضای آنها در پایان 
این دوره روی سایت جشــنواره قرار دهد که شاهسواری در 
این باره توضیح داد: »سن وســال من یا به حرمت یا به  خاطر 
ریش سفیدمان از اینکه کسی به من فشاری وارد کند، گذشته 
است. جشنواره محل رفت وآمد و این خواسته هاست که البته 
امر طبیعی است و نمی توان با آن جدل کرد؛ اما من این موضوع 
را که فیلمی با سفارش کسی یا نهادی به جشنواره آمده باشد، 
به طور مطلق هم تکذیب، هم رد می کنم . هیچ نشــانی از این 
کار در اسناد جشــنواره موضوع نیست. گاهی اوقات بعضی 
می گویند، ما زورمان رسید فیلم مان را در جشنواره گذاشتیم. 
هیچ کدام از اینها واقعی نیست. تک تک این فیلم ها با امضای 
هیات انتخاب وارد بخش مسابقه شدند، بدون اینکه کسی در 
انتخاب دخالت کرده باشد. نکته بعدی اینکه ما بیش از ۳۳ 

فیلم را طبق مقررات نپذیرفتیم«.
او ادامه داد: »به خاطر شــفافیت نظــام داوری حتماً این 
پیشــنهاد شــما را امروز یا فردا بــرای داوران محترم مطرح 
می کنم. البته این یک حقوق طرفینی اســت. اگر می خواهیم 
بگوییم کــه آقای داور و ســرکار خانم داور مــا می خواهیم 
رای تان را با امضا منتشــر کنیم، یک شــرط ماقبل دارد. این 
از آن چیزهایی اســت که در آن به دلیل عدم وجود اســناد و 
ساختار درســت و نگه داشت های ســندی برای تاریخ آینده 
سینمای ایران کمی دچار اشکال هستیم، امیدوارم که آن هم به 

خودی خود حل شود«.
او درباره تمایل هنرمندان برای شــرکت در جشــنواره هم 

گفــت: »حقیقتش وقتی به ســتاد جشــنواره آمدیم یکی از 
نگرانی هایمان این بود که مورد اســتقبال قرار می گیریم یا نه. 
به نظرم مجموعه شرایط اجتماعی، نحوه گفت وگوی دوستان 
در ســتاد با هنرمندان و اساساً میل هنرمندان را برای کنار هم 
قرار گرفتن به این حد و حدود انصافاً پیش بینی نمی کردیم. من 
واقعاً شرمنده تک تک کسانی هستم که مصرانه علاقه مند به 
حضور در جشــنواره بودند و این را از بخت یاری زمانه ای که 
در آن هستیم می دانم. در واقع بخت یاری اجتماعی ماست که 
یک بار دیگر احساس می کنیم، باید کنار هم باشیم و فاصله ها 
را کم کرده، تضادها را کاهش دهیم، جلوی التهابات را بگیریم، 
تــن به اصطکاک های بیهوده ندهیم و بــه امروز و فردای این 
سرزمین فکر کنیم. حتماً همه کسانی که این فضای شوق آمیز 
را ایجاد کردند درک و احســاس و عاطفه شــان از این چنین 
ایده هایی نشأت می گیرد و من ممنون از همه هستم. به عنوان 
نماینده ستاد، شرمنده کسانی  ام که دلشان می خواست پیش ما 
باشند و به هر دلیلی نیستند، چراکه همه آنها گوشه ای از پیکره 
سینمای ایران  هستند و جایشان به معنای شخص خالی است 
چون در هنر هیچ کس جای دیگری را نمی گیرد و هر کســی 

وارد وادی هنر می شود جایگاه و ستون خود را دارد«.
شاهســواری در پاســخ به ســوالی دیگر دربــاره حضور 
کسانی که به جشــنواره بی مهر بودند و امسال حضور دارند 
گفت: »اگر فرض بی مهری را بپذیریم، آیا پاســخ بی مهری، 
بی مهری است؟ برای هر کسی در این کشور شهروند است، 
ممکن اســت در برخی امور با هم اختلاف ســلیقه یا تضاد و 
تعارض منافع داشته باشیم، ولی اینکه فرصت ها را نگیریم و 
مهربانی کنیم با شــیوه فرهنگی ما همسوتر است. شرایط را 
هم باید در نظر گرفت. جشنواره ذاتاً مشوق هنرمندان است و 

خدای ناکرده نباید محل تنبیه باشد«.
شاهسواری در پاسخ به پرسشی درباره اینکه این جشنواره 
محصول دولت قبل اســت، گفت: »من جز آن دســته آدم ها  
هســتم که معتقدم هر امری اتفاق افتاده همــه در آن دخیل 
هســتیم و هر عیب وایرادی هســت در آن شــریک هستیم. 
قطعاً اجرای جشــنواره مسئولیت دولت جدید است. امسال 
با سلیقه دیگری به جشنواره نگاه شده است. جشنواره محل 
جدل نیست، بلکه محل افق گشــایی های جدید است. اگر 
برای فردا ایده ای نداشــته باشــیم اتفاقی نمی افتد. جشنواره 

فجر امســال نمی تواند خودش منتقد دوره گذشــته خودش 
باشــد. نمی شود هر چه ایراد است به بقیه نسبت بدهیم و هر 
چه حُسن اســت به خودمان. فیلم ها را خواهید دید که نسل 
جوان خود را از این جدل ها کنار کشــیده و کار خود را انجام 

داده  است«.
دبیر جشنواره فیلم فجر درباره بخش ویژه جشنواره فیلم 
فجر نیز توضیح داد: »فیلم ها به دلایلی همچون زمان ساخت 
یا بازبینی در جشنواره قبلی، امکان نمایش در بخش مسابقه 
را نداشــتند، بنابراین ما به این نتیجه رســیدیم که این فیلم ها 
می تواند آیینه تمام نمایی از سینمای ایران باشد. بنابراین از روز 
جمعه نمایش فیلم های آخر شب آغاز می شود و برای تحلیل 

وضعیت سینما موقعیت مناسبی است«.
شاهســواری دربــاره اینکه بــه نظر می رســد در برخی 
موضوع هــا برخوردهای احتیاط آمیز داشــته اســت، گفت: 
»من آدم شــجاعی نیســتم و نمی دانم این خوب است یا نه، 
ولی گاهی بعضی تصمیم گیری ها براســاس دانش ما صورت 
می گیرد. من معتقدم برخی قواعد نیازمند بازنگری اســت. 
این مســاله وجه اجتماعی هم دارد و دختران و پسران جوان 
ما از ما توقعاتی دارند که نتوانســتیم به آنها پاسخ دهیم، نه به 
دلیل عدم  شجاعت، بلکه به دلیل نادانی مان. اینکه هنرمندی 
از رئیس جمهــورش بــرای اکران فیلمش تقاضــا می کند به 
نظر من ایرادی ندارد، بلکه حق شــهروندی ایشان است که 
درخواســت کند. اگر به فرض مثــال، رئیس جمهور فیلمی 
را وارد جشــنواره کنند از نظر افــکار عمومی ظلم به آن فیلم 
اســت یا حمایت از آن فیلم؟ معیار جشــنواره ما برلین و کن 
و ... نیست. اگر جشــنواره ای مانند جشنواره فیلم فجر در 
جهان یافتید از طرف من جایزه دارید. ما تنها جشــنواره در 
جهان هســتیم که محصولات تولیدی کشور را که به نمایش 
عمومــی در نیامده اســت، در همه اجزا مــورد داوری قرار 
می دهیــم. این منحصربه فرد بودن جشــنواره نیز اقتضاعات 
خودش را دارد. فجر را یا باید از قالب جشــنواره خارج و به 
جشن ملی تبدیل کنیم که من هم با این ایده موافقم، یا قوانین 
جشــنواره و نظام داوری آن را بپذیریم. باید تفاوت ها را درک 
کنیم و این تفاوت ها عیب نیستند، بلکه ویژگی جشنواره فیلم 
فجر هســتند. شــما به من بگویید که ما چه کاری بکنیم که 

جشنواره مان به بهترین شکل ممکن برگزار شود«.

نشست خبری جشنواره فیلم فجر چهل وسوم برگزار شد

هیچ فیلمی با سفارش به جشنواره نیامده است

فهرســت نامزدهای جوایز سینمایی ســزار فرانسه اعلام شد 
و فیلم حماســی و ماجراجویانه »کنت مونت ـ کریستو« به 
کارگردانی ماتیو دلاپورت و الکساندر دو لا پاتلیه که اقتباسی 
سه ساعته از شاهکار ادبی نوشته الکساندر دوما است، با ۱۴ 
نامزدی پیشــتاز این جوایز نام گرفت و  پس از آن، درام جنایی 
»قلب هــای تپنده« به کارگردانی ژیل للوش با ۱۳ نامزدی در 

جایگاه دوم قرار دارد.

کیت بلانشت با همکاری جشنواره بین المللی فیلم روتردام، 
صنــدوق فیلــم »آوارگان« را راه اندازی کــرد. این صندوق  
کمک های مالی تا ســقف ۱00 هزار یورو به پنج فیلم کوتاه، 
از فیلمسازان آواره یا به فیلمسازانی که در خلق داستان های 
واقعی درباره تجربه آوارگی دارند، می پردازد. هیات انتخاب 
این صندوق را او به عنوان سفیر حسن نیت کمیساریای عالی 

پناهندگان سازمان ملل متحد  ریاست می کند.

فیلمبــرداری اقتبــاس جدید و ســینمایی از رمــان معروف 
»بلندی های بادگیر« بــه کارگردانی امرالد فنل با بازی مارگو 
رابی و جیکوب الوردی در بریتانیا مقابل دوربین رفت. این دو 
بازیگر به ایفای نقش شــخصیت های اصلی کاترین ارنشاو و 
هیثکلیف در اقتباس از رمان معروف »بلندی های بادگیر« را بر 
عهده دارند. این رمان یک سال پیش از مرگ »امیلی برونته«، 

نویسنده انگلیسی با نام مستعار »الیس بل« منتشر شد.

آغاز فیلمبرداری بلندی های بادگیرراه اندازی صندوق فیلم آوارگانپیشتازی کنت مونت کریستو 

دیدگاه: یادداشت سینمایی

نسخه مقدس تاج  و تخت
درباره فیلم ملاقات محرمانه یا مجمع کاردینال ها

فیلم ســینمایی ملاقــات محرمانه اثــری در ژانــر درام، 
هیجان انگیز و معمایی اســت که با تمرکز بر مسائل مذهبی و 
فرآیند انتخاب پاپ، در دسته آثار مذهبی نیز قرار می گیرد. این 
فیلم، به کارگردانی ادوارد برگر و اقتباس از رمان رابرت هریس، 
داســتان انتخاب پاپ جدید پس از درگذشت رهبر پیشین در 
واتیکان را روایت می کند. ایــن اثر با کاوش در پیچیدگی های 
اخلاقــی و دینامیک قدرت در کلیســای کاتولیک، در میان 
نامزدهای برتر ســال ۲0۲۴ قرار گرفته است. کاردینال هایی از 
سراســر جهان، با عقاید و دیدگاه های متفاوت، برای انتخاب 
پاپ جدید گرد هم آمده اند. تنوع فکری و تضاد میان جناح های 
ســنتی و لیبرال، زمینه ســاز تنش هایی در این فرآیند حساس 
می شــود. این تقابل ها در فضایی ایزوله و رمزآلود در واتیکان 
رخ می دهد؛ جایی که کاردینال ها بدون دسترسی به اطلاعات 
خارجی تصمیم می گیرند. فیلم نامه با دقت و مهارت نوشــته 
شــده اســت و اوج و فرودهای داســتان، تماشــاگر را درگیر 
می کند. مرگ پاپ و گردهمایی کاردینال ها برای انتخاب رهبر 
جدید، فرصتی است برای آشکار شدن جاه طلبی ها و تعارضات 
شخصیتی. این درگیری ها، فیلم را از یک درام مذهبی ساده به 
اثری اجتماعی-سیاسی ارتقا داده است. رالف فاینس در نقش 
کاردینال لارنس، اجرای بی نظیری ارائه می دهد. نگاه های او، 
که طیفی از شــک، ایمان، تردید و مبارزه با امیال را منعکس 
می کند، تضادهای درونی شــخصیتش را به زیبایی به تصویر 
کشیده اســت. نورپردازی استادانه که بخشی از چهره او را در 
تاریکی و بخشی دیگر را در روشنایی قرار می دهد، به کشمکش 
میان خیر و شر در شخصیت او عمق بیشتری می بخشد. دیگر 
بازیگران نیز با ایفای نقش های خود، هماهنگی کاملی با بازیگر 
اصلی، فضای فیلم نامه و کارگردانی برقرار کردند. ادوارد برگر که 
با فیلم »در جبهه غرب خبری نیست« توانایی های خود را اثبات 
کرده بود، در ملاقــات محرمانه نیز مهارت هایش را به نمایش 
می گذارد. کارگردانی او بر ایجاد تعلیق و کشــش در لحظات 
کلیدی تمرکز دارد و با تعادل میان احساسات و هیجان، اثری 
خیره کننده خلق کرده است. استفاده خلاقانه از زوایای دوربین 
و قاب بندی هــای دقیق، مخاطب را به عمق تضادهای درونی 
شخصیت ها و بازی های قدرت در کلیسا می کشاند. طراحی 
صحنه نیز به بازسازی دقیق فضای واتیکان کمک کرده است. 
کلیســای سیســتین، با جزئیات هنری و نورپردازی مناسب، 
حس تقدس و شکوه را به بیننده منتقل می کند.صحنه انفجار 
تروریســتی در زمان رای گیری را می توان اوج زیبایی بصری و 
هیجان فیلم دانست. این صحنه با دقت و جزئیاتی هنرمندانه 
اجرا شده است که شکوه و تنش را هم زمان به نمایش می گذارد. 
نورپردازی هماهنگ با شــعله های انفجــار، به همراه حرکت 
آهسته تکه های شیشه و غبار، حسی از شکوه و ویرانی ایجاد 
می کند. صدای انفجار، در کنار ســکوتی که پس از آن فضای 
تــالار را در بر می گیرد، تاثیری عمیق بــر مخاطب می گذارد. 
دوربین با حرکت آهسته، واکنش های شوکه شده کاردینال ها را 
به تصویر می کشد و عمق فاجعه را برجسته می سازد. موسیقی 
متن فیلم، بــا ضرباهنگ های پرتنــش و هماهنگ با فضای 
روایت، نقش مهمــی در ایجاد تعلیــق و تاثیرگذاری عاطفی 
دارد. موسیقی متن، گویی انعکاسی از تردیدها و تناقض های 
شخصیت هاست و به عنوان عنصری مستقل، جایگاه ویژه ای 
در فیلــم پیدا کرده اســت. فیلم ملاقات محرمانــه را می توان 
نســخه ای مقدس از سریال بازی تاج وتخت دانست؛ اثری که 
به جای شمشــیر و تاج، قدرت و جاه طلبــی را در لباس های 
مذهبی به تصویر می کشــد. این فیلم تنها یک داستان نیست، 
بلکه ســفری است به عمق قدرت طلبی، تضادهای اخلاقی و 
کشمکش های درونی. پیام فیلم این پرسش را مطرح می کند: آیا 
حتی در میان مقدس ترین افراد نیز جاه طلبی و وسوسه قدرت 
می تواند بر اصول اخلاقی غلبه کند؟ ملاقات محرمانه با طرح 
این سوال های تامل برانگیز، مخاطب را به چالش می کشد و او 
را به بازاندیشی درباره حقیقت های پنهان در پشت نقاب افراد 

مقدس فرا می خواند.

نرگس ناظمی نیا 
نویسنده و منتقد
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در ســال ۱۴0۲، بانک مرکزی گواهی ســپرده با نرخ ۳0 درصد 
را به عنوان ابزاری برای جذب نقدینگی و هدایت آن به ســمت 
بخش تولید و کنترل نوســانات بازار ارز منتشر کرد. با نزدیک 
شدن به سررســید این اوراق، برخی منابع از احتمال تمدید آن 
خبر می دادند، اما بانک مرکزی اعلام کرد که با توجه به یک ساله 
بودن مهلت این گواهی ها، در تاریخ سررسید )۱۱ بهمن ۱۴0۳(، 

این طرح طبق دستورالعمل های مربوطه به پایان خواهد رسید.

بانک مرکزی در تازه ترین آمار خود، گزارشی از درآمد و هزینه 
خانوار در هر ســال را اعلام کرده اســت. محاســبات نشان 
می دهد سال  ۱۳9۳ اوج اختلاف هزینه و درآمد در این سال ها 
بوده، به طوری که هزینه خانوارها در این ســال نزدیک به ۷ 
درصد بیشــتر از درآمد آنها بوده اســت. آخرین آمارها نشان 
می دهد در ســال ۱۴0۲، نیز این وضعیت وجود داشــته هزینه 

خانوار ۳.۷ درصد بیشتر از درآمد آن بوده است.

براساس جدیدترین آمارهای منتشر شده توسط مرکز آمار در 
دی ماه، دهک اول در ۱0 ماه ابتدایی سال جاری تورمی نزدیک 
به ۲9 درصد را تجربه کرده که بالاترین رقم ثبت شده در میان 
دهک های هزینه ای است. علت این امر در فشار تورمی بالای 
ناشــی از اقلام خوراکی و مسکن است. در مقابل دهک دهم 
که ثروتمندترین گروه جامعه محســوب می شوند در ۱0ماهه 

ابتدایی امسال، پایین ترین تورم را متحمل شده اند.  

تورم خانواربیشتر از هزینهگواهی سپرده

غیبت معنادار
 چرا ایران خودرو و سایپا 

در نمایشگاه خودرو شرکت نکردند؟

حــالا دیگــر کار ایران خودرو و ســایپا به جایی رســیده که 
جرأت نمی کنند در نمایشــگاه خودرو شــرکت کننــد. با آغاز 
ششمین نمایشــگاه خودرو تهران در شهر آفتاب، غیبت معنادار 
دو خودروســاز بزرگ کشــور، ایران خودرو و ســایپا، بار دیگر 
بحران مدیریتی و مالی عمیق این شــرکت ها را آشکار کرد. این 
دو خودروســاز که همیشه مدعی پیشرفت و توسعه بودند، حالا 
حتی جرأت حضور در یک نمایشگاه را ندارند. این درحالی است 
که هر دو شــرکت، محصولات جدیدی برای معرفی داشــتند، 
اما افزایش زیان انباشــته، تولید ناقص و بدهی های ســنگین به 

قطعه سازان، آنها را به انزوا کشانده است.
ســایپا، با خودروهای جدیــدی مانند آریا، پــروژه P90 و 
چانگان هــای مونتاژی، فرصت مناســبی بــرای نمایش قدرت 
خود داشت، اما مشــکلات مدیریتی و بحران مالی، این شرکت 
را از میدان به در کرد. از سوی دیگر، ایران خودرو با محصولاتی 
مانند ری را و پژو ۴08X توانایی حضور در نمایشــگاه را داشت، 

اما تغییرات مدیریتی و آشفتگی داخلی، آن را از رقابت کنار زد.
اما این فقط مشــکل خودروســازان نیست؛مشکل اساسی 
نظام مدیریت دولتی و پاســخگو نبودن این خودروسازان است، 
نظامــی که همــواره از مواجه با مردم در هراس اســت، انتخاب 
مدیران در این صنعت با حتی در این دولت بیانگر همان حاکمیت 
روابط خویشــاوندی و امتداد ناکارآمدی هاست، مانند آنچه در 
اقمار ســایپا به وضوح اتفاق افتاده اســت، سیاست های دولت 
نیز به این وضعیت دامن زده اســت. وعده های انتخاباتی درباره 
حمایت از صنعت خــودرو، در حد حرف باقی مانده و در عمل، 
اتفاقی جز افزایــش تعرفه ۱00درصدی خودروهــای وارداتی و 
کاهــش تخصیص ارز برای واردات رخ نداده اســت. نتیجه این 
سیاست های متناقض، چیزی جز افزایش قیمت، کاهش رقابت 

و سقوط صنعت خودرو نبوده است.
وزارت صمت که قرار بود متولی حل مشــکلات این صنعت 
باشد، عملًا خود را کنار کشیده و نظاره گر این سقوط شده است. 
از یک سو، دولت در شعارهای انتخاباتی خود بر تحول در صنعت 
خودرو تاکید می کرد، اما در عمل، شــرایط به مراتب وخیم تر از 

قبل شده است.
غیبت ایران خودرو و ســایپا در نمایشــگاه، نشانه ای آشکار 
از بحــران درونــی ایــن شــرکت ها و ناتوانی آنهــا در رقابت با 
خودروســازان مونتاژی اســت. آنها که تا دیروز ادعاهای بزرگ 
داشــتند، امروز حتی بــا ظهور کوچک ترین آثــار واردات حتی 
جرأت حضور در نمایشگاه داخلی را ندارند. آیا وقت آن نرسیده 
که دولت به جای شــعار، اقدامی عملی برای نجات این صنعت 
انجام دهد؟ یا همچنان باید نظاره گر فروپاشــی خودروســازی 
کشور باشــیم؟ دولت باید بپذیرد که خودروسازی دولتی و عدم 
پاسخگویی با انتظارات مردم تطبیق ندارد، دوران بفروش در رو 
تمام شده است. با آغاز به کار دولت مسعود پزشکیان این امید در 
دل ها زنده شــده که صنعت خودرو از دام انحصار و تصمیم های 
غلط خارج شــود اما برای محقق شــدن این آرزو چه ابزارهایی 
لازم اســت؟ صنعتی که در پنج دهه گذشــته همواره جولانگاه 
سیاســت بازی ها و شــعارها بوده و بنا بود موتور محرک اقتصاد 
کشور باشــد، چرا خود به محلی برای تخریب اقتصاد ملی بدل 
شده و علاوه بر ســرمایه های نقدی، سرمایه اجتماعی دولت ها 
را به باد داده است؟ چرا تمامی وزرای بعد از انقلاب، به خصوص 
پنج دولت اخیر با ژست منتقد وارد شدند و با وضعیتی اسفناک تر 
ایــن صنعت را به وزیر بعدی تحویل دادنــد؟ چرا میلیاردها دلار 
ســرمایه گذاری دولتی، هزاران میلیارد تومان تســهیلات بانکی 
ارزان قیمت، بیش از ۴0 ســال ممنوعیت ممتد و موقت واردات 
در کنار تعرفه های ســنگین واردات در دوره های کوتاه آزادی آن 
به بهبود صنعت خودرو و حتی رســیدن به وضعیت ســال های 
قبل از انقلاب منجر نشــده است؟ پاسخ به این پرسش ها فراتر از 
صنعت خودرو اســت و باید آن را در کیفیت حکمرانی اقتصادی 
کشور جســت وجو کرد. درحال حاضر، تحریم های اقتصادی، 
قیمت گذاری دســتوری، دخالت و نفوذ دولت و انحصار و نفوذ 
گسترده ذی نفعان، بیماری های اصلی خودروسازی ایران به شمار 
می روند که هر کدام به نوبه خود عوارضی سنگین را به دنبال داشته 
و دارند. چشــم انداز صنعت خودرو در ایران به عوامل مختلفی 
ازجمله تحولات سیاســی و اقتصادی، سیاســت های دولت و 
عملکرد شــرکت های خودروسازی بســتگی دارد. با این حال، 
برخی از کارشناســان معتقدند با رفع تحریم ها، بهبود شــرایط 
اقتصادی و تدوین سیاســت های درســت، می توان شاهد رونق 

دوباره این صنعت و افزایش عرضه خودرو در بازار بود.
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مهتاب شهریاری
گروه اقتصاد

 Wشاعری در بورس
هیچ کس فکر نمی کرد یک نویســنده و شاعر، بتواند قواعدی 
بر بازار سهام حاکم کند که ســهامداران شاکی پس از چند سال 
نفسی به راحتی بکشند. شاعران و نویسندگانی که به مدیریت یا 
کارآفرینی روی آورده اند، در سراسر جهان وجود دارند. این افراد 
اغلــب از مهارت های خلاقانه و تفکــر انتقادی خود برای ایجاد 
و مدیریت کســب وکارها استفاده کرده اند. در ایران هم شاعران و 
نویسندگان زیادی به مدیریت اقتصادی و کسب وکار رو آورده اند 
مثــل نادر ابراهیمی، هوشــنگ مرادی کرمانــی و ...، اما برخی 
هم مســیر را برعکس طــی کرده اند؛ یعنی از اقتصــاد به ادبیات 
رسیده اند. مثل حجت الله صیدی که اکنون سکاندار بورس تهران 
اســت. آقای صیدی که هم نویسنده و شاعر است و هم دوستان 
زیادی در میان اهالی ادب و هنر دارد، سال های در نظام بانکی به 
کار مشغول بوده است. با این حال او بیشتر از آنکه اهل مدیریت 
و اقتصاد باشد، اهل شــعر و شاعری است. آقای صیدی مردی 
میانه رو با روحیه ای آرام اســت که همین آرامش توانسته توشه راه 
او در مســیر پرتلاطم بازار سهام باشد. او جایگزین مجید عشقی 
شــد که بازار را عشقی اداره کرد. مجید عشقی از ۲۱ مهر ۱۴00 تا 
۱۷ شهریور امسال، ششمین رئیس سازمان بورس و اوراق بهادار 
بود که در دوره ریاســت وی، شــاخص کل ۵0 درصد رشد کرد. 
اما نکته قابل  توجه در دوران ریاســت مجید عشقی بر سازمان، 
اوضاع اسفناکی بود که سهامداران تحمل کردند. بورس در دوران 
عشقی به طور بی سابقه ای از دلار جا ماند. از مهر ۱۴00 تا اواسط 
شهریور امسال، دلار در بازار آزاد با رشد ۱۲0درصدی همراه شد، 
اما همان طور که گفته شــد در همیــن بازه زمانی بورس فقط ۵0 
درصد رشــد کرد. همین موضوع موجب شد تا موجی از انتقادات 
به سمت وسوی رئیس سابق سازمان روانه شود و نهایتاً نیز مجبور 
به استعفا شد. عشقی پس از آن از بازار سهام خارج شد که برای 
خود و اعضای هیات مدیره ســازمان در روزهای آخر کاری خود 
جمعاً ۱0.۵ میلیارد تومان وام ۱0 ســاله با نرخ ۴ درصد برای خود 
تصویب کرد. در این میان، سهم مجید عشقی ۲.۷ بوده و بقیه ۱.9 
میلیارد تومان سهم بردند. پس از آنکه تصویر نامه مربوطه توسط 
شبکه شرق منتشر شد، عبدالناصر همتی بلافاصله واکنش نشان 
داد که این واکنش منجر به استعفای مجید عشقی شد. حجت الله 
صیدی اگرچه مدیری معروف در حوزه اقتصاد اســت اما دوستان 
زیادی در میان شاعران و نویسندگان دارد و مدیری باذوق است. 
نشان به این نشان که در شب رونمایی از کتاب »دانشگاه خیابان« 
جمع زیادی از مدیران، شاعران، نویسندگان و اهالی سیاست دور 
هم جمع شــدند تا کتاب خاطرات حجت الله صیدی را رونمایی 

کنند. چه کسانی در این مراسم حضور داشتند؟
از ســهیل محمودی بگیرید تا رضا امیرخانی. سیاسیون هم 
حضور داشتند؛ مثل محمد عطریان فر و سیدمحمدعلی ابطحی. 
اما از اینها مهم تر، حســین عبده تبریزی هم در این مراسم حضور 
داشــت و درباره کتاب صیدی سخن گفت.  حسین عبده تبریزی 
و حجت الله صیدی نمی دانســتند که یک ســال و ســه ماه بعد 
سرنوشــت، مســیر آنها را یکی می کند و هر دو به دولت مسعود 
پزشکیان پیوند می خورند. عبده تبریزی در انتخابات خرداد ۱۴0۳ 
مشاور اقتصادی پزشکیان شد و از او حمایت کرد. بنابراین سپردن 
حق انتخاب مدیری برای این ســازمان، کمترین پاســخی بود که 
پزشــکیان می توانست به مشاور اقتصادی خود بدهد. پس شکی 
نیســت که حجت الله صیدی، مورد تایید عبده تبریزی اســت که 
دوســت قدیمی خود را فردی »نوگرا« و »مدیری با اصولی ثابت 
در مســیر مدیریت« می داند و کتاب او را بــا آثار ویرجینا وولف 
مقایسه می کند. نام کتابی که صیدی نوشته، دانشگاه خیابان است 
که به عقیده عبده تبریزی،»فقط شرح چند خاطره نیست، داستان 
انســانی است که در طول ۵0 ماه از سال های دشوار بخش بانکی 

کشور، وقایع ســختی بر او رخ داده اســت؛ »مدیریت با اعمال 
شــاقه«. این سرنوشــت همه مدیران بخش های عمومی و حتی 
خصوصی کشــور، به ویژه در دو دهه اخیر ایــران بوده که بیش از 
آنچه بتوانند روی کار خود متمرکز شوند، باید نگران حاشیه باشند؛ 

نگران حمله خرس های گریزلی«.

 Wدر بازار چه گذشت؟
عملکرد حجت الله صیدی در دورانی که ریاســت سازمان 
را بر عهده داشــته، موفقیت آمیز بوده اســت. دست کم در پنج 
ماه نخست فعالیت او  شــاخص کل بورس رشد قابل توجهی 
در حــدود ۴۵ درصد داشــته اســت. این عملکــرد، بهترین 
نتیجه در مقایســه با پنج ماه نخســت فعالیت رؤسای پیشین 
سازمان بورس محسوب می شــود و نشان دهنده بهبود شرایط 
بازار اســت. با توجه به عملکرد مثبت ســازمان بورس در پنج 
ماه نخســت فعالیت صیدی و اقدامات انجام  شده برای بهبود 
شــرایط بازار، به نظر می رسد که بازار سرمایه در مسیر رشد و 
ثبات بیشتری قرار گرفته است. این تحولات می تواند به جذب 
سرمایه گذاران جدید و افزایش مشارکت عمومی در بازار کمک 
کند. همچنین، کاهش دامنه نوسان و افزایش شفافیت در بازار، 
ازجمله اقداماتی است که می تواند به ایجاد ثبات بلندمدت در 
بازار ســرمایه منجر شــود. هرچند دیروز شاخص کل بورس 
بدون بازدهی به کار خود پایان داد اما هفته ای که گذشت برای 
بازار سهام، هفته بســیار خوبی بود. دیروز اطلاعیه ای منتشر 
شد که دلالت بر انتشار گواهی سپرده در بانک صادرات با نرخ 
سالانه ۲۵ درصد داشت. این موضوع به نوعی در حکم کاهش 
۵درصدی نرخ سود گواهی سپرده هاست که در صورت رعایت 
از سوی همه بانک ها، خبر مثبتی برای بازار سهام تلقی می شود. 
با وجود اخبار مثبت اقتصادی، اما موانع سیاسی، موجب شد 
علاوه بر شــاخص کل، نماگر هم وزن نیز بــدون ثبت بازدهی 
هفته دوم بهمن را به پایان برســاند. بررســی ها نشان می دهد 
که میانگیــن ارزش معاملات خرد در هفته قبل، حدود 9 هزار 
میلیارد تومان بوده که نسبت به هفته قبل بهبود نسبی را تجربه 
کرده است. ضمن آنکه طی چند روز گذشته حدود ۷00 میلیارد 
تومان پول حقیقی از گردونه معاملات بازار ســهام خارج شده 
اســت. همچنین بازدهی بهمن ماه نیز نزدیک به صفر گزارش 
شــده اســت، اما انتظار می رود، با تداوم ریسک های سیاسی 
فعلی که ابهامات را به شــدت افزایش داده است، بورس تهران 
نیز نتواند رشد خوب شارپ گونه پاییز را ادامه دهد. این درحالی 
است که خبر کاهش نرخ گواهی سپرده نتوانست حال عمومی 
بازار را بهبود ببخشــد. گزارش های دی ماه صنایع نیز حکایت 
از رکوردزنــی فروش صنایع دارد. بورس تهران در فضای ناامن 
سیاسی و بدون توجه به متغیرهای اقتصادی روند اصلاحی را 
دنبال می کند. آخرین بار شاخص کل پس از برخورد با مقاومت 
روانی ۲ میلیــون و 8۵0 هزار واحد ناکام ماند و فقط چند روز 

بالای این محدوده دوام آورد. از منظر بنیادی نیز ریسک های 
سیاسی و ابهامات پیرامون مسائل سیاست خارجی مانع از آن 
شده است تا بازار سرمایه با P/E بالایی مورد معامله قرار گیرد. 
این درحالی است که بازار ســهام به واسطه گزارش های مالی 
خوب پاییز و رشد ســودآوری دلاری اکثر نمادها، می توانست 
P/E خوبــی گرفته و روند صعودی آن حفظ شــود. تنور داغ 

معاملات درحالی ســرد شــد که ارزش معاملات نیز همچنان 
تمایلی ندارد اعداد بالایی را به خود ببیند. بازار ســهام از منظر 
رشد ســودآوری می تواند کف های قیمتی بالاتری را نسبت به 
سقف اردیبهشت سال ۱۴0۲ به ثبت برساند، اما موانع سیاسی 
مانع از آن خواهد شد تا وارد یک رالی صعودی جدید شود. طی 
روز چهارشــنبه خبری مبنی بر تمدید گواهی سپرده خاص که 
به تازگی سررسید شده است، منتشر شد. با وجود آنکه نرخ این 
ســپرده با کاهش پنج واحد درصدی از ۳0 درصد به ۲۵ درصد 
رســید، اما بورس صرفاً با واکنش مثبت در نیمه اول معاملات 
چهارشــنبه همراه شــد و در نیمه دوم، غلبه عرضه ها در بازار 
مانع از سبزپوشی شاخص های بورســی شد. حتماً نرخ بهره 
۲۵ درصدی می توانست با تاثیر مستقیم بر ریسک مورد انتظار 
بازار، موجب شــود تا P/E انتظاری بورس هم  افزایشی شود و 
این نســبت مهم ارزش گذاری از مرز 8 واحد بگذرد. به تازگی 
نســبت P/E بازار همزمان با رشــد قیمت ها در بازار به بالای 
8 واحد رســیده بود. اما افزایش ابهامات و ریسک ها در بازار 
مانع از آن شــد تا بورس از مرز ۳ میلیــون واحد بگذرد. همه 
این موارد درحالی اســت که انتشــار گزارش های مالی دی ماه 
صنایع، حکایت از آن دارد که درآمد شــرکت ها در دهمین ماه 
سال رکورد جدیدی را ثبت کرده است. بررسی ها نشان می دهد 
از میان ۳80 نماد مورد بررسی، مجموع درآمد شرکت ها از مرز 
۳۲0 هزار میلیارد تومان عبور کرده است. این اولین بار است که 
رقم فروش ۴۴ صنعت بورسی به این میزان افزایش یافته است. 
این میزان از درآمد شرکت ها نسبت به دی ماه سال قبل افزایش 
۲8 درصدی و نســبت به آذرماه رشد ۵  درصدی را تجربه کرده 
اســت. به نظر می رسد با کاهش محدودیت های گاز و برق در 
ادامه ســال دوباره روند تولید در شرکت های بورسی به حالت 
عادی بازگردد. این درحالی است که نرخ فروش شرکت ها نیز به 
طرز قابل توجهی افزایش یافته است. احیای صنایع در زمستان 
و ماه های پایانی ســال درحالی رقم خورده اســت که مجموع 
درآمد ۱0 اهه صنایع با عبور از ۲ هزار و 8۴0 هزار میلیارد تومان 
رشد ۲۲ درصدی را نسبت به مدت مشابه سال قبل تجربه کرده 
است. به نظر می رسد برای آنکه سودآوری خوبی در چهارمین 
فصل سال در انتظار شرکت ها باشد، باید افزایش درآمد صنایع 
از رشــد قیمت دلار جلو بیفتد. احتمــالًا گزارش های خوب 
درآمــدی در بهمن و اســفند می تواند فضــای متفاوتی را در 
صورت های مالی ســالانه شــرکت ها ایجاد کند و امیدها را به 

افزایش سودآوری در بهار سال آینده، بهبود ببخشد.

مدیریت بازار
ادامه تیتر یک
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محمدصادق معتمدیان،  استاندار تهران با بیان اینکه تنها ۱۵ 
درصد از ظرفیت ســدهای پنج گانه تامیــن آب تهران پر بوده 
و 8۵ درصد آن خالی اســت، گفت: اکنون مهم ترین چالش 
اســتان تهران کمبود آب است که حاصل تغییرات اقلیمی در 
جهان و به تبع آن کشور و استان است. برای رفع این معضل 
کمبود آب راهکارهایی اتخاذ و پروژه های سه گانه با انتقال آب 

در نظر گرفته شده است.

محمدرضا ظفرقندی، وزیر بهداشت گفت: ظرفیت ۱۶ هزارنفری 
جذب دانشجویان در رشته های پزشکی در سال ۱۴0۴ براساس 
مصوبه شــورای عالی انقلاب فرهنگی افزایــش پیدا نمی کند. 
طبق این مصوبه امسال آخرین ســالی است که ظرفیت جذب 
دانشجویان افزایش یافت. دلیل افزایش قیمت برخی داروها آن 
بود که کارخانه ها با قیمت قبلی، تولید نمی کردند. مبلغ ۵ هزار 

تومان، پول پوکه و مواد مصرفی یک آمپول هم نمی شود.

بابک یکتاپرست،  سخنگوی اورژانس با تاکید بر اینکه در سراسر 
کشــور حدود ۵ هزار و۵00 دســتگاه آمبولانس وجود دارد که از 
این تعداد، ۳ هزار دستگاه آمبولانس به سن فرسودگی رسیده اند، 
گفت: طبق اســتاندارهای دنیا، سن مفید هر آمبولانس ۱0 سال 
اســت، اما آمبولانس های کشــور ما هر کدام بیش از ۱۵ ســال 
اســت که کارکرده اند و باید نوسازی شــوند. در سال های اخیر، 

آمبولانس های خریداری شده اما بسیار کم است.

فرسودگی آمبولانس هاچرایی گرانی داروکمبود شدید آب 

دیدگاه: گزارش اجتماعی

سیدعباس عراقچی در ســفر به کابل پس از دیدار 
با وزیــر خارجه و رئیس الــوزرای حکومت طالبان در 
مصاحبــه ای عنوان کرد که »رویکــرد طرف مقابل در 

قبال آب، رویکرد سازنده و مثبتی بود«.
طرف افغان تاکید کرد که حقابه براســاس معاهده 
داده خواهد شد. مقامات طالبان تعبیر زیبایی داشتند و 
گفتند که اگر معاهده هم نبود، وظیفه شرعی و انسانی 
اقتضا می کرد که آب را به ایران برسانیم، یکسری نکات 
فنی وجود دارد که قرار شــد همــکاری کنند که حل 
شــود«. پیش از مصاحبه عراقچی، مشاور وزیر امور 
خارجه در مصاحبه ای اعلام کرده بود که »طالبان تمام 
امکانات فنی اش را بســیج کرده که آب به سمت ایران 
بیاید و هدر نرود«. بدعهدی ها، وعده های دیپلماتیک 
طالبان و بهانه های از قبیل خشکسالی در طی سه سال 

اخیر مسبوق به سابقه بوده است.
 به رغم وجود مکانیســم های تعیین میزان بارندگی 
و وضعیت ســال آبی در معاهده دلتــا، اما طرف افغان 
همواره با بازدید طرف ایرانی به جز مردادماه سال ۱۴0۲ 
مخالفت کرده و برای نصب ایســتگاه سنجش آب در 
مرز سیستان هیچ گونه همکاری با کمیسار آب هیرمند 
نکرده اســت. به رغم وجود تصاویر ماهواره ای مبنی بر 
تایید وجود حجم ۲ یا ۳ میلیارد مترمکعبی آب انحرافی 
به ســمت گودزره، اما مقامات طالبان به بهانه کاهش 
میزان بارندگی و خشکســالی در افغانســتان از تامین  

حقابه امتناع کرده است.
طالبان همــواره وعده جلوگیــری از انحراف آب را 
به طــرف ایرانی دادند، این درحالی اســت که با توجه 
به ســاختار ســامانه انحرافی بند کمال خان، حاکمان 
افغانســتان حتی اگر با انحراف آب مخالف هم باشند، 
پــس از تکمیل شــدن مخزن ۵۲ میلیــون مترمکعبی 
آب، سیلاب به ســمت گودزره منحرف می شود. تنها 
راه جلوگیــری از انحــراف آب، اصلاح بند کمال خان 
است که طرف افغان در جلســه اسفندماه سال ۱۴0۲ 
کمیســاران آب ایران و افغانستان با اصلاح بند مذکور 

مخالفت کرد.
همزمان بــا بهره برداری از بنــد کمال  خان، خبری 
توســط وزارت آب و انرژی افغانســتان منتشر شد و 
یکی از اهداف بند کمال خان را احیای ۴9 هزار هکتار 
از اراضی گودزره و اســکان ۴9 هزار خانواده پشــتون 
در این اراضــی و در امتداد مرز ایران را عنوان کرد، این 
اقدام در راستای استمرار سیاست گسترش و پراکنش 
پشــتون ها برنامه ریزی شــده بود، اما از آنجایی که در 
ابعاد هیدروپلیتیک افغانستان با روی کار آمدن طالبان 
تغییری ایجاد نشــد، انحراف سیلاب به سمت گودزره 
در زمان سیلاب تاکنون استمرار یافته و در صورت عدم  
موافقت طالبان برای اصلاح بند کمال خان، اســتمرار 

خواهد یافت.
طالبــان در قبــال رودخانه هــای مشــترک اگــر 
حسن نیســت دارند، نیاز به دادن وعده پرطمطراق مثل 
بســیج تمام امکانات فنی نیســت، بلکه اجازه اصلاح 
بند کمال خــان را بدهند، اگر بنــد کمال خان اصلاح 
نشود، در سال های نرمال آبی، حتی با باز شدن تمامی 
دریچه های بند مذکور، ایران حقابه اش را به طور کامل 
دریافت نخواهــد کرد؛ این امر با مــاده پنجم معاهده 
دلتا مغایــرت دارد. بــا توجه به رفتــار طالبان، وعده 
رئیس الوزرای این گروه در جریان سفر عراقچی به کابل 
مبنی بر اینکه »حتی اگر معاهده هم نبود، وظیفه شرعی 
و انسانی اقتضا می کرد که آب را به ایران برسانیم« جای 

تامل دارد.
مقامــات وزارت امور خارجه بــا توجه به فکت های 
موجود باید برای تعریف اســتراتژی افغانستان در قبال 
مســاله آب باید به این سوال پاسخ دهند؛ طی چند سال 
اخیر که سیلاب رودخانه هیرمند به سمت گودزره منحرف 
می شد، چرا طالبان به وظیفه شرعی و انسانی خود عمل 
نکردند؟ طالبان طی بیش از ســه سال حکومت شان بر 
افغانستان بســیاری از اصول انسانی و اخلاقی را زیر پا 
گذاشــتند، پذیرفتن این جملــه از رئیس الوزرای طالبان 

مصداق بیش از حد خوش بینی است.

 هوشیاری عراقچی 
آیا طالبان به وعده خود عمل می کند؟ 

گــروه اجتماعی:  تیمور حســینی، رئیس پلیــس راهور فراجا 
به تازگی اعلام کرده که باید تکلیف گواهینامه زنان مشــخص شود! 
او با اشــاره به ضرورت نظارت دقیق بر تردد موتورسیکلت سواران 
فاقد گواهینامه، تاکید کرد که » در برخورد با متخلفان هیچ تفاوتی 
بین زنان و مردان وجود ندارد و پلیس به تمامی موارد برابر با مقررات 

برخورد خواهد کرد«.
حسینی گفته که »با توجه به اینکه بانوان نمی توانند 
گواهینامه موتورســیکلت دریافت کننــد باید تکلیف 
قانونی اخذ گواهینامه موتورســیکلت برای زنان حل 
شــود. اما باید به این نکته نیز توجه داشت که از منظر 
فنی دو مســاله درخصوص موضوع گواهینامه بانوان 
وجــود دارد: ابتــدا اینکــه خانم ها به واســطه هوش 
ذاتی خود می توانند موتورســواران خوبی باشــند، اما 
از ســوی دیگر، شــرایط خاص ترافیکی در تهران و 
شــهرهای بزرگ می تواند موجب تداخــل در تردد و 
مشــکلاتی در نظم ترافیک شــود. اگر این دســت از 
موتورسیکلت ســواران خانم نیز به ایــن حجم اضافه 
شوند، قطعاً با مشکل ترافیکی بیشتری روبه رو خواهیم 

شد که باید تدابیر مناسبی برای آن اندیشیده شود«.
رئیس پلیس راهور فراجا این پرســش را مطرح کرده که » آیا 
ما با تمامی افرادی که فاقد گواهینامه هستند، برخورد می کنیم؟ 
باید بگویم خیر! ما به اندازه توان و امکانات خود تلاش می کنیم 
که کنترل های لازم را انجام دهیم. زمانی که یک خانم موتورسوار 
وارد خیابان می شود، به این معنی است که فاقد گواهینامه است 
و در ایــن صورت، در کنترل ها باید بــه تمام موارد برابر مقررات 
برخــورد صورت گیــرد. همین موضــوع درباره آقایــان فاقد 

گواهینامه نیز صدق می کند«.
طی چند ســال اخیــر در کوچه و خیابان موتورســیکلت های 
فراوانی به چشم می خورند که راکب آنها زنان هستند. شاید تا اواخر 
دهه 90 اولین زنان تابوشــکن با شــکل و شمایلی مردانه و استفاده 
از کلاه کاســکت سعی داشتند در برابر قانونی غیرطبیعی بایستند، 
اما حالا دیگر چشم ها به رانندگی موتورسیکلت توسط زنان عادت 
کرده و این امر تبدیل به یک عرف شــده اســت. عرفی که انتظار 
می رود دیگر تبدیل به یک قانون شــود. آنچه که مسلم است منعی 
در قوانین موضوعه به  طور مشخص عنوان نشده پس فعلًا نمی توان 
آن را غیرقانونی دانســت، هرچند راندن وسیله نقلیه موتوری بدون 

گواهینامه برای هر کسی غیرقانونی است.
اکنون در ســال ۲0۲۴ تعداد کشــورهایی که در آن زنان از حق 
طبیعی رانندگی موتورســیکلت برخوردار نیستند به تعداد انگشتان 
یک دست هم نمی رسد و متاسفانه ایران هم جزو این کشورها قرار 
دارد. درحالی که عربستان سعودی هم سال هاست که چنین حقی 
را برای نیمی از جامعه خود قائل شده، اما ایران در کنار افغانستان، 
یمن، ســوریه و ترکمنســتان قرار گرفته و این حق را از زنان گرفته 
اســت. البته در برخی مناطق مانند کــربلا و آنچه اندونزی گرچه 
قانون خاصی در این زمینه وجود ندارد، اما به علل فرهنگی و عرفی 

زنان تقریباً به شکل خودخواسته سوار بر موتورسیکلت نمی شوند.

 W ایمنی بیشتر در معابر
امــا آیا منطق خاصــی پشــت ممنوعیت موتورســواری زنان 
قــرار دارد؟ مخالفان رانندگی زنان که اکنــون در لایه های مختلف 
تصمیم گیری قرار گرفته اند چه توجیهی برای این تصمیمات و دیدگاه 
خود دارند؟ اینفوگرافیک پایین جزئیات قانون کشورها در این زمینه 

را مشخص کرده است.  
مازیار ناظمی،  رئیس فدراســیون موتورسواری و اتومبیلرانی در 
واکنش به اظهارات تیمور حســینی، بر ضرورت اصلاح این قانون 

تاکید کــرد و آن را گامی مهم در تحقق عدالت اجتماعی و رعایت 
حقوق بانوان دانست.

ناظمــی در این مورد گفته که  »اظهارات فرمانده راهور کشــور 
دربــاره مشــکلات ترافیکی و شــرایط خاص شــهرهای بزرگ 
قابل  توجه اســت، اما محدود کردن نیمــی از جامعه به  دلیل نبود 

زیرساخت ها یا قوانین، مغایر با عدالت اجتماعی و حقوق اساسی 
بانوان اســت. ما باید این مســاله را با نگاهی جامع و علمی حل 
کنیم«. او ادامه داد که » رعایت قوانین و موازین شرعی و فرهنگی 
اولویت ماســت، اما این امر نباید مانعی برای تحقق حقوق قانونی 
زنان باشــد. بانوان ایرانی با هوش و توانایی ذاتــی خود، می توانند 
رانندگان موتورسیکلت مسئولیت پذیر و قانون مداری باشند. صدور 
گواهینامه نه تنها یک الزام قانونی است، بلکه به ارتقای ایمنی و نظم 

ترافیکی نیز کمک خواهد کرد«.
ناظمی با اشــاره به نگاه حمایتی وزیــر ورزش و جوانان اضافه 
کرد که  »نظر آقای دنیامالی، وزیر ورزش و جوانان، نیز مؤید همین 
رویکرد است که تمهیدات لازم برای صدور گواهینامه موتورسیکلت 
برای بانوان، با رعایت عدالت و قوانین، فراهم شود. این نگاه ملی و 
پیشرو، زمینه ساز تحولی مثبت در حوزه ورزش و فرهنگ رانندگی 

خواهد بود«.
رئیس فدراسیون موتورسواری و اتومبیلرانی با تاکید بر مسئولیت 
فدراسیون گفته که »ما در فدراسیون آماده ایم تا با تدوین برنامه های 
آموزشی گسترده و ارائه زیرساخت های لازم، آموزش های حرفه ای 
و فرهنگ ســازی برای بانوان علاقه مند به موتورســواری را فراهم 
کنیم. این اقدام می تواند نگرانی های موجود درباره تاثیرات ترافیکی 
را کاهش داده و ایمنی بیشــتری در معابر شهری ایجاد کند. فراهم 
کردن امکان اخذ گواهینامه موتورسیکلت برای بانوان در چارچوب 
قانــون، گامی به  ســوی عدالت اجتماعی و نظم ترافیکی اســت. 
امیدواریم با همکاری نهادهای قانونی و اصلاح قوانین مرتبط، این 

مساله مهم به  طور کامل و منطقی حل شود«.

 W!منع فقهی ندارد
اگر گذری بر تاریخ هم داشــته باشــیم مشــخص می شود که 
ســوارکاری بانوان در تاریخ، چه در حــوزه جزیره العرب و چه پس 
 از آن در حوزه تمدن اسلامی، بر مرکب های مختلفی مانند اسب و 

شتر، انجام می گرفته و مخالفتی هم با آن نبوده است.
گفتنی است که قرآن نیز در مورد منع چنین موضوعاتی، حکمی 
را عنوان نکرده است. همان طور که در مورد سوار شدن زنان بر اسب 
و شتر هم ساکت است و سنت قطعی هم در این مورد وجود ندارد. 

بنابراین گفته می شود این کار فی نفسه بی اشکال است.
اما از  نظر علما و مراجع دینی، دفتر مقام معظم رهبری در پاسخ 
به این پرسش، اعلام کرده اســت: »با بسط موضوع موتورسواری 
بانوان به موضوع دوچرخه ســواری آنها، اگر این فعل مصادیقی از 

مفســده مانند بی حجابی نباشــد، مانعی نــدارد«. همچنین دفتر 
آیت الله مکارم شــیرازی نیز بیان داشته: »در این  ارتباط مانع شرعی 

وجود ندارد اگر مفسده و انحرافی در فعل نباشد«.
 پاســخ دفتــر آیت الله وحید خراســانی نیز این چنین اســت: 
»برحســب حکم اولیه شرعی این فعل حرام نیست اما در شرایطی 
که به مثابه عرضه بانوان یا ســبب تحریک نامحرمان 

شود، حرام است«.
حجت الاسلام والمســلمین محمد نصراصفهانی، 
هــم در گفت وگویی که در ســایت او منتشــر شــده 
بیــان کرده اســت: »بنــده بیــن دوچرخه ســواری، 
موتورسیکلت ســواری و رانندگــی ماشــین تفاوتــی 
قائل نیســتم، زمانی که شــرایط مربوط به پوشــش 
رعایت شده باشــد، اصل رانندگی، دوچرخه سواری، 
موتورسیکلت ســواری و رانندگی ماشــین اشــکالی 

نخواهد داشت و کار پسندیده ای هم هست«.
قابل  تامل آنکه دربنــد الف ماده ۲ آیین نامه صدور 
انــواع گواهینامه های رانندگی، فقط داشــتن حداقل 
۱8 ســال تمام، ارائه گواهی سلامت جسمی و روانی 
از مراجع صلاحیت دار پزشکی، ارائه گواهی طی دوره های آموزش 
نظری و عملی از آموزشــگاه ها یا مراکز مجــاز  آموزش رانندگی و 
قبول شدن در آزمون های تئوری آیین نامه و مهارت عملی رانندگی با 
موتورسیکلت ۲00 سی سی از شرایط صدور گواهینامه موتورسیکلت 
شناخته  شده  و شرط مرد یا زن بودن برای صدور گواهینامه موتور در 
هیچ کجای این آیین نامه ذکر نشده است و حالا با وجود وعده هایی 
برای پیگیری قانونمند شدن موتورسواری بانوان و همچنین فقدان 
منع شرعی و اسلامی برای این اقدام پرسش آن است، چرا همچنان 

موتورسواری زنان غیرقانونی قلمداد می شود؟
قوانین راهنمایــی و رانندگی ما هنــوز دارای ضعف هایی برای 
چنین مواردی است و این نواقص، موجب سرپیچی هایی می شود 
کــه نتیجه آن نیز چیزی جز بی نظمی و بی قانونی نیســت. با توجه 
به این شرایط است که کارشناســان تنها راهکار حل این مساله را 
در قانونی شــدن آن با ورود یافتن نمایندگان مجلس به این مبحث 
دانســته، چراکه این گونه مبنــای کار موتورســواران زن، قانونی و 
برخورد با پیامدهای احتمالی پس  از آن هم با قانون تعریف می شود.
چه بســا بانوان موتورســوار به دلیل عدم دریافت گواهینامه   
اقدام غیرقانونی انجــام می دهند و در صــورت بروز تصادف، 
جرائم فرد با توجه به گواهینامه نداشتن، ضریب می گیرد، حتی 
اگر همه جوانب قانون را هم رعایت کرده باشند. با این اوصاف 
به نظر می رســد در زمانه ای که زنان ایران، نسبت به استفاده از 
انواع وســایل نقلیه مانند خودرو تا دوچرخه و موتورســیکلت 
علاقه مندی نشان داده و توانمندی خود را در این زمینه به اثبات 
رسانیده اند. تا جایی که حتی با رانندگان اتوبوس ران و کامیون ران 
زن هم مواجه می شــویم، تغییر رویکردهــا و اصلاح برخی از 

قوانین، ضرورت بیشتری پیدا کرده است.
از سوی دیگر ســکوت قانون، راه را برای تفاوت برداشت ها باز 
می کند و اگر هر فعل یا ترک فعلی که قانون در مورد بخشــی از آن 
مسکوت باشد )مرجع صدور گواهینامه موتورسیکلت برای مردان 
نیروی انتظامی اســت(  و در بخشی دیگر آن را غیرقانونی ارزیابی 
کند )رانندگی بدون گواهینامه جرم است( در این صورت پدیده هایی 
که امروز به نوعی نوظهور به نظر می رســند، می توانند به رواج روح 
قانون گریزی منجر شــوند پس شــاید حرکت قانون گذار به سمت 
ایجاد سازوکار یا چارچوب قانونی صریح، برای جامعه و کشور به 
صواب نزدیک تر باشــد تا از رهاورد آن شهروندان از مزایا و امنیتی 
که اجرای قوانین برای آنها به ارمغان می آورد بهره مند شــده و البته 

در برابر فعل یا ترک فعل خود به جامعه و قانون پاسخگو باشند.

چرا تکلیف گواهینامه موتورسواری زنان مشخص نمی شود؟

بی دلیل تبعیض 

فرشید عابدی
روزنامه نگار
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کارنامه: خاطرات هاشمی 1380

ادامه شنبه 26 آبان  
سقوط قیمت نفت

 در ایالــت تنســی آمریــکا، هواپیمــای 
ناشناسی، پودر مشــکوکی روی شهر ریخته 
که باعــث ]اعلام[ وضع فوق العاده در شــهر 
شده و وحشــت زیادی در آمریکا ایجاد کرده 
است. آمریکا اعلام کرده در خانه ای در کابل، 
اسنادی از برنامه بمب اتمی توسط القاعده به 
دســت آمده اســت و ملاعمر گفته، آمریکا را 

نابود می کند.
عــدم همــکاری غیراوپك بــا اوپك باعث 
ســقوط قیمت نفت شــده اســت. آمریکا به 
کتور اتمی بوشهر  مناسبت حمل بخشــی از رآ
از روســیه، ایران را متهم به برنامه تولید سلاح 

هسته ای کرده است.

یك شنبه 27 آبان  
مرحله جدید وضعیت افغانستان

مرحله جدید وضع افغانســتان با اختلاف 
و چانه زنــی جبهه متحد و آمریکا و ســازمان 
ملل همراه است. آمریکا می خواهد، در همین 
مرحله دولت موقت دیگری برای تصمیم نهایی 
تشــکیل شــود و به دنبال حاکمیت ظاهرشاه 
است و جبهه متحد مایل نیست، زمام امور را 
از دست بدهد و می گوید، خودش با مشورت 
با ســازمان ملل، اقدام به تشکیل لویی  جرگه 
می کند ســپس مراحل بعد انجام می شــود. 
]برهان الدین[ ربانی هم برخلاف میل آنها در 
کابل مانده اســت و گویا بقیه گروه های جبهه 
متحد هم مایل به ماندن او در کابل هســتند و 
شاید نگرانی دارند که حزب جمعیت اسلامی 

در کابل، یکه تازی کند.
آمریکایی هــا مدعی اند منطقه ای را که فکر 
می کند ]اُســامه[ بــن لادن، ]رهبــر القاعده[ 
آنجاســت، با نیروهای ویژه محاصره کرده اند. 
در عین  حال از سوی طالبان و دیگران در مورد 
وجود بن لادن در افغانســتان یا بیرون رفتن او 

اظهارات متناقضی دارند. 
آقــای محســن رضایــی، ]دبیــر مجمع 
تشــخیص مصلحت نظام[ آمد. گفت، آمریکا 
در افغانســتان به فکر حل مسأله عبور نفت و 
گاز آسیای میانه به جنوب و استیلا بر امکانات 
اتمی پاکستان و ایجاد پایگاهی در غرب چین و 
هند و شــرق ایران است و انهدام یکی از مراکز 
تروریسم. گفت، فرزندش احمد در یك شرکت 
خصوصی مخابراتی در غرب آمریکا، مشــغول 

کار شده است.
آقای ]لطفعلی[ عیوضی، مســئول اتحادیه 
انجمن های دانشــجویی معتــدل ]= جنبش 
اعتــدال اسلامی[ آمــد. از تضعیف موقعیتش 
در دانشــگاه آزاد اسلامی بــا اعمال نفوذ آقای 

سیادتی  گفت و استمداد کرد. 
آقــای ]ابوالفضــل[ توکلی بینا، ]مشــاور 
رییس جمهــور در امور بازرگانــی[ آمد. برای 
مدرســه علمیه دخترانه مســجد قبا استمداد 
کرد و گفت، ســند ملک کشاورزی البرز قم را 
گرفته اند. آقای جواد آســیم )تحریریان(، ]از 
تجار تهران[ آمد. توضیحاتی دربارۀ زمین های 
منطقه هلیجرد داد که به صورت شهرك صنعتی 
و یــا انبــاری درآورده اند و درآمــد آن صرف 
مؤسســه حمایت از معلولان می شود و گفت، 
برادرش منصور ]آسیم[، شرکت خودکارسازی 
اســتدلر را مقروض کرده و بــرای گرفتن وام 

بانکی استمداد کرد.

195 افراط در اختلاف  

بررسی رویدادهای تاریخی حافظه

ســاعت ۵:۳0 دقیقه بامداد پنج شــنبه 
۱۲ بهمن ســال ۱۳۵۷ پرواز بوئینگ ۷۴۷ 
شــرکت هواپیمایی ایرفرانس، پاریس را به 
مقصد تهران ترک کرد و ســاعت 9:۳0 در 
فرودگاه مهرآباد نشست. امام خمینی پس 
از دوری ۱۴ ســاله به ایران بازگشــت، آن 
هم در شــرایطی که پیش از آن هیچ شرکتی 
»حاضر نمی شــد که  قبول  ریســك  کرده و 
حامل  امام  و همراهان  به  سوی  ایران  شود«. 
شــاه حدود دو هفته پیــش از آن، از ایران 
خارج شده بود و بنیانگذار انقلاب تصمیم 
داشــت، ششم بهمن به ایران بازگردد اما به 
علت بســته بودن فرودگاه ها، پرواز او چند 
روزی بــه تعویق افتاد تا در نهایت شــاپور 
بختیــار دســتور داد که فــرودگاه 9 بهمن 
بازگشایی شود. سازندگی به همین مناسبت 
به مرور وقایع چند روز منتهی به ۱۲ بهمن 

پرداخته است.

 Wدرخواست های بختیار
کلیه  هواپیماهای  پرواز  بختیار  شــاپور 
کشــورها به ایران را از نیمه شب چهارشنبه 
چهارم بهمن به مدت سه  شبانه روز ممنوع 
کرده بود. براساس گزارش آسوشیدتپرس؛ 
پیش از سپیده دم پنج شنبه ۵ بهمن، صدای 
تلفن اتاق هتل حســن نزیه، رئیس کانون 
وکلای ایران در پاریس به صدا درآمد. شاپور 
بختیار، نخست وزیر وقت پشت خط بود. 
بختیار به نزیه گفــت: »از آیت الله خمینی 
بخواه که بازگشت شان را به ایران سه هفته 
به تاخیر بیندازند. من کوشش دارم، اوضاع 
را آرام کنم«. نزیه بلافاصله با محل اقامت 
امــام خمینی تماس گرفت و با دکتر یزدی، 
یکی از نزدیکان ایشــان، مذاکره کرد. دکتر 
یزدی گفت: »دیگر دیر شده است. آیت الله 
تصمیمش را گرفته و هیچ چیز ایشــان را از 
بازگشــت به ایران منصرف نخواهد کرد«. 
بختیار همزمان درخواست خود را به صورت 
کتبی نوشــت، اگرچه فرستاده او در پاریس 
پذیرفته نشــد. در متن نامه روز یک شنبه 8 
بهمن ۱۳۵۷ در روزنامه کیهان منتشر شده، 
آمده بود: »تمنا دارد اســتدعای ارادتمند را 
در تاخیر عزیمت به ایران به سمع قبول تلقی 
فرمایند. اگر پس از تشریف فرمایی مبادرت 
به اعلام یک ســازمان سیاسی بفرمایند که 
با قانون اساسی کنونی سازگار نباشد یقیناً 
دولت را در وضع بسیار دشوار و خطرناکی 
قرار خواهند داد کــه اینجانب نمی خواهد 
مسئولیت عواقب آن را بپذیرد. امیدوارم با 
توجه به موقعیــت اینجانب به حکم درایت 
حکیمانه و نیت مخلصانه و خیرخواهانه ای 
که برای سعادت مردم ایران داشته و دارید، 
اجــازه بفرمایید کــه هر تغییــری در نظام 
مملکــت از راه صحیح و ســالم و آرامش 
طبــق ســنن دموکراتیک مقبــول در تمام 
جهان انجام بگیرد. مبادا خدای  ناخواسته 
پس از یک ربع قرن سیطره خودکامگی و 
درنده خویی مطلق و فســاد عام و شامل، 
دوبــاره گرفتار مصیبتــی عمیق تر و بلایی 
بزرگ تر گردیم که در آن صورت باید بگویم: 
مســکین من و رنج های بی حاصل من«. 
فراتر از آن شامگاه شــنبه هفتم بهمن ۵۷ 
دفتر نخست وزیری وقت بیانیه ای را درباره 
سفر شــاپور بختیار به پاریس منتشر کرد. 
کیهــان فردای آن روز ضمــن درج متن آن 
نوشــت که این بیانیه »مورد قبول حضرت 
آیت الله العظمی خمینی در پاریس نیز واقع 
شده اســت«. چند ســاعت بعد اما امام 
خمینی در اطلاعیه ای پذیرفته شدن بختیار 
را تکذیب و اعلام کرد که تا بختیار اســتعفا 

ندهــد، او را نخواهد پذیرفــت. در چنین 
شــرایطی، بختیار نهم بهمن  ماه ممنوعیت 
پرواز ها را برداشــت و همان روز اعلام شد 
که امام خمینی در اولین فرصت وارد تهران 
می شــود. طبق اعلام دولت بانک ها برای 
یک هفته تعطیل شدند و روزنامه اطلاعات 
از ترور سرگرد آمریکایی، لاری دیویس در 

مقابل خانه اش خبر داد.

 W از مردم خواسته شد اتوبوس ها را
آتش نزنند

تحصــن  بهمــن ۱۳۵۷  سه شــنبه ۱0 
روحانیون در مســجد دانشــگاه تهران که 
از چند روز پیش آغاز شــده بود با حضور 
دانشــگاهیان و مــردم گســترش یافت و 
جمعیت به حدود دو هزار نفر رسید. کمیته 
اســتقبال از امام هم در اطلاعیه ای از اعلام 
موافقــت دولت ایــران با فــرود هواپیمای 
دربســت ایرفرانس و بازگشت امام خمینی 
در ســاعت 9 صبح پنج شــنبه ۱۲ بهمن به 
تهران خبر داد و از مردم خواســت که برای 
استقبال در طول مسیر اجتماع کنند. کمیته 
تنظیم اعتصابات هم با صدور اعلامیه ای از 
مردم خواســت تا اتوبوس ها را آتش نزنند. 
همزمان با باز شدن فرودگاه های کشور سه 
هواپیمای نظامــی آمریکایی ۲00 آمریکایی 
را از تهران خارج کرد، عده ای انگلیســی، 
بلژیکی و ژاپنی هــم تهران را ترک کردند و 
8 نماینده مجلس هم از نمایندگی اســتعفا 
دادنــد. همزمــان کارکنان ســازمان امور 
استخدامی، دبیرکل این سازمان و معاونش 
را اخراج کردند و از طرفی دانشــکده نفت 
آبادان به تصرف نظامیان درآمد. فردای آن 
روز بسیاری از مردم برای حضور در مراسم 
اســتقبال، خود را از شهرستان ها به تهران 
رســاندند. فرماندار نظامی تهران به مدت 
ســه روز اجتماعات مردم را آزاد اعلام کرد 
و دولت نیز از بســته بودن فرودگاه مهرآباد 
بر روی ســایر هواپیما تا ۱۱ صبح ۱۲ بهمن 
 ماه به مناسبت فرود آمدن هواپیمای آیت الله 

خمینی خبر داد. 

 W هشدار آخرین دولت
شهر تهران حالت جنگی به خود گرفت 
و تانک ها و خودروهای نظامی در خیابان ها 
به راه افتادند و هلی کوپترها بر فراز شهر به 
پرواز درآمدند. براساس گزارش رادیو کلن؛ 
یگان های نیرومنــد نظامی به تهران منتقل 
شــدند و تانک ها و زره پوش هــا درحالی 
که عبارت »زنده باد شــاه« روی آنها نقش 
بســته بود در خیابان های مهم تهران به راه 
افتادند. شاپور بختیار، آخرین نخست وزیر 
حکومــت پهلــوی در گفت وگو بــا رادیو 
بی بی سی هشدار داد که با هر گونه کوشش 
در جهت ایجاد دولتی دیگر شــدیداً مقابله 
خواهد کرد. او گفت کــه دولت نمی تواند 
تحمل کند که صدها هــزار جوان بیکار و 
ســرگردان همه روزه آشوب و اغتشاش در 

مدارس و دانشگاه ها به تحریک بیگانگان 
به راه بیندازند. جز نخســت وزیر ارتشــبد 
قره باغی، رئیس ســتاد ارتش هم اعلام کرد 
که ارتش می خواهد به قانون احترام گذاشته 
شــود: »اگر می خواهید چیــزی را عوض 
کنید ابتدا باید قانــون را تغییر دهید، وگرنه 
ارتش دخالــت می کند«. اگرچه خیلی دیر 
اما دولت بختیار همــان روز اعلام کرد که 
کلیه روزنامه هــا و مجلاتی که قبل از دهم 
مرداد سال ۱۳۳۴ منتشر شده است سپس 
انتشــار آن دچار وقفه شده، می توانند طبق 
شــرایط قانون مطبوعات تقاضای تجدید 
انتشــار کنند. در همان روزهــا خبرهایی 
درباره لایحه انحلال ساواک از سوی دولت 
مطرح بود و جبهــه ملی یکی از گروه هایی 
بود که نســبت به آن واکنش نشــان داد و 
بــه بختیار حملــه کرد: »بختیــار با تقدیم 
لوایح انحلال ساواک و تعقیب و مجازات 
خطاکاران ســعی می کند که روی جنایات 
صورت گرفته، پرده بگذارد و مردم را سرگرم 

و اغفال کند«.

 W پرواز گران
صــادق  بهمــن  روز  دوازدهمیــن  در 
قطب زاده، عباس امیرانتظام و تعدادی دیگر 
از اعضای جبهه ملی پرواز چارتر هواپیمایی 
ایرفرانس را از پاریس به تهران کرایه کردند؛ 
پــروازی که رقم کرایه آن از ســوی ابراهیم 
یزدی ۶0 هزار دلار عنوان شد اما برخی آن 
را ۱۷۵ هزار دلار دانســته اند. طبیعتاً در آن 
شرایط پرواز بی خطر نبود به طوری که امام 
خمینی هم چند روز پیش در نوفل لوشــاتو 
با تاکید بر اینکه چون این ســفر خطرناک 
اســت پس بانوان نباید در آن حضور داشته 
باشــند به نزدیکان خود گفتــه بود: »بیعت 
خود را از شــما برمــی دارم. ما به طرف کار 
بزرگی می رویم اما شــما جانتان را به خطر 
نیندازیــد«. بنابرایــن  شــرکت ایرفرانس 
هم مبلــغ بالایی را برای بیمــه این هواپیما 
درخواست کرد که گفته می شود بیشتر آن از 
سوی بازاریان نزدیک به جبهه ملی پرداخت 
شــد. با توجه به توصیــه بنیانگذار انقلاب 
مبنــی بر خطرنــاک  بودن پرواز ۶ ســاعته 
پاریــس- تهران جز مهمانــداران زن، هیچ 
زن و کــودک دیگری در ایــن پرواز حضور 
نداشت و همسر آیت الله خمینی و دیگران با 
پرواز های بعدی عازم تهران شدند. مهدی 
عراقی یکی از اعضای گروه فدائیان اسلام 
در خاطرات خود آورده اســت که »در طول 
مسیر آیت الله خمینی ابتدا از پذیرفتن جلیقه 
ضدگلوله پرهیز داشــتند اما به دلیل تاکید 
اطرافیــان، جلیقه را زیر عبا پوشــیدند اما 
به دلیل ســنگینی آن ساعاتی بعد در داخل 
هواپیمــا آن را از تن درآوردند«. ســاعت 
9 و ۲۷ دقیقــه و ۳0 ثانیــه صبح ۱۲ بهمن 
سرانجام هواپیما در فرودگاه مهرآباد نشست 
و تاریخ ایران از آن زمان تا به حال روزهای 

پرفرازونشیبی را پشت سر گذاشته است.

مبارزات در اوج
در روزهای منتهی به 12 بهمن سال 57 چه گذشت؟

  
تقویم

ازجمله  فروغــی  فریــدون 
هنرمندانی بود که هم در دوره 
پیش از انقلاب با سانسور و 
ممنوعیت در حوزه موسیقی 
مواجه بود و هم در دوره پس 
از انقلاب. بچه ای از جنوب 

تهران که شرایط سخت زندگی در آن محله ها اساس 
و پایه ترانه هایش شد اما با وجود آن همه استعداد و 
علاقه ۲0 ســال از خواندن محروم ماند. نهم بهمن 
سال ۱۳۲۱ به دنیا آمده بود و اگر زنده مانده بود حالا 
8۲ سال داشت. فروغی فعالیت های موسیقایی خود 
را از نوجوانی آغاز کرد و در کافه ها آواز می خواند و به 
ستاره  کلوپ های شبانه تبدیل شد. او را از پیشگامان 
موسیقی راک در ایران می دانند که علاقه زیادی هم 
آن داشــت. او جز آواز در نوازندگــی پیانو، کیبورد، 
گیتار و گیتار الکتریک هم مهارت داشت اما زمانی 
به شهرت رســید که در فیلم ســینمایی آدمک آواز 
خواند. تورج شعبان خانی، آهنگساز و تنظیم کننده  ای 
که با او رفاقت نزدیک داشته، گفته است: »فریدون 
در همــان ســال ها علاوه بر اینکــه می خواند،  درام 
می نواخت و بعدها خودش با همراهی گیتار آثارش 
را اجــرا می کــرد. در آن زمان خوانندگان بســیاری 
فعالیت داشتند؛ اما فریدون با همه شان فرق می کرد. 
او ســخت گیری بســیاری در انتخــاب ترانه هایش 
داشــت و علاوه بــر آن از همان آغازیــن روزهای 
فعالیتش، ســبکی مخصوص به خود را داشت. او 
بســیار متفاوت از دیگران می خواند و از همین روی 
طرفداران بســیاری پیدا کــرد. ترانه هایی که در فیلم 
هریتاش را خواند، من اجرا کردم که به نظرم همچنان 
جزو موفق ترین آثار این هنرمند شد. در واقع حضور 
او در فیلــم آدمــک او را در ســطح گســترده ای به 
جامعه معرفی کــرد. او می گوید، فریدون به معنای 
واقعی یک موزیســین با اســتعداد بود:  کار کردن با 
او بســیار راحت بود. خودش ملودی را می گرفت و 
می خواند؛ اما او در زمان زنده  بودنش با مشــکلات 
بسیاری روبه رو شد. بســیار به او بی اعتنایی کردند 
و تا سال های ســال اجازه  فعالیت به او ندادند و در 
همین ممنوعیت از کار هم مــرد؛ اما بلافاصله بعد 
از مرگش همه به یــادش افتادند. هیچ کس نمی داند 
که فریدون در سال های آخر عمرش در چه تنگنای 
شــدید مالی زندگی می کرد؛ اما بــا این وجود اینجا 
ماند؛ چون عاشق کشورش بود«. فروغی نخستین 
آلبوم خود را با نــام »زندون دل« به بازار عرضه کرد 
اما پس از انتشــار دومین آلبومش در ســال ۵۴ به 
علت اجرای ترانه »سال قحطی« از طرف حکومت 
پهلوی به مدت دو سال از فعالیت منع شد. سال ۵۶ 
پایان دو ســال ممنوعیت کاری او همزمان شد با باز 
شدن فضای سیاسی بنابراین سومین آلبوم خود را با 
نام »ســال قحطی« به بازار عرضه کرد. انقلاب که 
شــد در ایران ماند و یک سال بعد کنسرت اجرا کرد 
اما مشکلات او هم آغاز شد. سال ۱۳۵9 ترانه »یار 
دبستانی« را برای تیتراژ فیلم »از فریاد تا ترور« اجرا 
کرد اما بدون آنکــه خبری از ابلاغ ممنوع الکاری او 
در میان باشــد به کارگردان فیلم اعلام کردند که باید 
صدای فروغی را از تیتراژ فیلمش حذف کند. صدای 
فریدون فروغی از تیتراژ فیلم حذف شــد و از آن به 
بعد تا سال ۶۱ هم چند اثر دیگر منتشر کرد اما گویا 
عملًا ممنوع از فعالیت شده بود. ممنوعیت ها ادامه 
داشت تا در نهایت اسفند ماه سال ۷۷ در تالار حافظ 
دانشگاه کیش کنسرتی برگزار کرد اما با کنسرت او در 
شهرستان های دیگر موافقت نشد، اگرچه  تابستان 
۷8 و پاییز ۷9 دوبــاره در کیش برنامه ای اجرا کرد. 
شرایط برای فریدون فروغی همچنان سخت و پر از 
ابهــام بود و وقتی کیومرث پوراحمــد او را به  عنوان 
بازیگر برای پروژه فیلم »گل یخ« درخواســت داد با 
مخالفت روبه رو شــد. همان سال ها سرانجام کاسه 
صبر فروغی هم انگار لبریز شــد و سیزدهم مهرماه 
۱۳80 در منزلش در تهرانپارس درگذشت درحالی که 

تنها ۵۱ سال داشت.

خواننده ممنوعه
یادی از فریدون فروغی


